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ကုိလံဘီယာႏိုငငံ္ Bogota ျမိဳ၌ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္မွ ၂၀၀၃ ခႏွုစအ္တြင္း - မေမွ်ာ္လင့္ထားေသာ ေျပာင္းလဲမႈကို 

ဖန္တီးျခင္းႏွင့္ ေပါင္းစည္းျခင္း 

အႏွစခ္်ဳပ ္

ႏုိင္ငံတကာတြင္ ဂုဏ္ယူဝင့္ၾကြားႏုိင္ခဲေ့သာ Bagota ျမိဳ႕သည္ ၁၉၈၀ ျပည့္ႏွစ္မ်ား ေႏာွင္းပိုင္းတြင္ 

အဂတိလိုက္စား၍ ေကာင္းမြန္စြာ လုပ္ေဆာင္မႈမရွိေသာ အစုိးရေၾကာင့္ ကမာၻ႕ႏုိင္ငံမ်ားအနက္ ေနထိုင္ရန္ 

အဆုိးရြားဆုံးျမိဳ ႕ေတာ္အျဖစ္ သတ္မွတ္ျခင္းခံခဲ့ရပါသည္။ ၁၉၈၆ ခုႏွစ္တြင္ Bagota ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ေဟာင္း 

Virgilio Barco မွ သမၼတျဖစ္လာခဲ့ျပးီ “ကၽြန္ေတာ္ တာဝန္ယူခဲ့စဥ္က တိုးတက္တဲ့ျမိဳ႕ဟာ ခုအခ်ိန္မွာ 

ျမိဳ႕ျပေတြမွာ မင္းမဲ့စရုိက္၊ ပရမ္းပတာ၊ အလြန္ကစဥ္းကလ်ားျဖစ္တဲ့အေျခအေနေတြ ေတြ႔ေနရတယ္” 

ဟုေၾကကြဲစြာ ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္အစပုိင္းတြင္ Bagota ျမိဳ႕၌ ျမိဳ႕ေတာ္အတြင္း ေအာင္ျမငစ္ြာ 

လုပ္ေဆာင္ႏုိင္ခဲေ့သာ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္မ်ား ရွိခဲ့ပါသည္။ ၎တို႔အနက္ ပထမဆုံးျမိဳ႕ေတာ္ဝန္မွာ Jaime Castro 

(၁၉၉၂-၁၉၉၄) ျဖစ္ပါသည္။ ၎သည္ ဘ႑ာေရးႏွင့္ ႏုိင္ငေံရးမူေဘာင္ကုိ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈတစ္ရပ္လုံး၏ 

ဗဟိုပင္မအျဖစ္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ရံုးမွ ေဆာင္ရြက္ခဲ့သူ ျဖစ္ပါသည္။ Castro အား ဆက္ခံသူ Antanas Mockus 

(၁၉၉၅-၁၉၉၄) ႏွင့္ (၂၀၀၁-၂၀၀၃) သည္ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီအေပၚ အတိုက္အခံအျဖစ္ အျမစ္တြယ္ 

မႈမ်ားကို ျပန္လည္ေပါင္းစည္းျခင္း ႏွင္ ့ ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းမ်ား တုိးတက္ေကာင္းမြန္၍ ျပည္သူ 

လူထုမွ ထင္သာျမင္သာရွိေသာ အက်ိဳးေက်းဇူးမ်ား ရရွိေစရန္ ေဆာင္ရြက္နုိင္ခဲ့ပါသည္။ ၂၀၀၀ ခုႏွစ္တြင ္

ကမာၻ႕ကုလသမဂၢအဖြဲ႔မွ Bagoda ျမိဳ႕အား လက္တင္အေမရိက “စံျပျမိဳ ႕ေတာ္”  အျဖစ္ သတ္မွတ္ခဲ့ပါသည္။ 

၂၀၁၀ ခုႏွစ္ အစပုိင္းတြင္ Mokus သည္ ကုိလံဘီယာႏုိင္င၏ံ ေရြးေကာက္ပဲြတြင ္ ထင္ရွားေသာ 

သမၼတေလာင္းအျဖစ္ ေက်ာ္ၾကားလာခဲ့ပါသည္။ 

Matthew Devlin ႏွင့္ Sebastain Chaskel တို႔မွ ကိုလံဘီယာႏုိင္ငံတြင္ ၂၀၀၉ ခုႏွစ္ ေအာက္တုိဘာလ မွ 
ႏုိဝင္ဘာလအတြင္း လူေတြ႔ေမးျမန္းျခင္းမ်ား ေဆာင္ရြက္၍ ဤစာတမ္းကုိ ျပဳစုခဲပ့ါသည္။ကမၻာ့ဘဏ္၏ 

အကူအညီျဖင့ ္ Myanmar Multi-Donor Trust Fund မွက်ခကာျမန္မာဘာသာသို ႔ ျပန္ဆိ ုထားျခင္း 
ျဖစ္သည္။ 

နဒိါနး္ 
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Andes ေတာင္တန္းအေပၚတြင ္ လြင္ျပင္အျဖစ ္

တည္ရွိေသာ Bagota ျမိဳ႕သည္ ပင္လယ္ေရမ်က ္

ႏွာျပင ္အျမင့္ ၂၆၀၀ မီတာ တြင္ရွိပါသည္။ ေဒသ 

ခံမ်ားက “ၾကယ္မ်ားနဲ႕ ၂၆၀၀ မီတာ နီးတယ္” 

တင္စားၾကပါသည္။ Bagoda ျမိဳ႕သည္ ကိုလံ 

ဘီယာႏုိင္ငံတြင္ အၾကီးဆံုးျဖစ္ျပီး  ကိုလံဘီယာ 

ႏုိင္ငံသား ငါးေယာက္တြင္ တစ္ေယာက္သည္ 

Bagota ျမိဳ႕ ျမိဳ႕ျပေနရာမ်ားတြင္ ေနထိုငပ္ါသည္။ 

Bagota  ျမိဳ႕တြင္ လူဦးေရ ကုိးသန္းခန္႔ရွိပါသည္။ 

Bagota ျမိဳ႕သည္ ကိုလံဘီယာ ႏုိင္င၏ံ ႏုိင္ငံေရး၊ 

စီးပြားေရး ႏွင့္ စက္မႈျမိဳ႕ေတာ္ ျဖစ္ပါသည္။ 

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ားကို ေဆာင္ရြက္ခဲေ့သာ ျမိဳ႕ 

ေတာ္ဝန္မ်ားျဖစ္သည့္ Jaime Castro (၁၉၉၂ -

၁၉၉၄) ႏွင့္ သမၼတလည္းျဖစ္ခဲ့သူ Antanas 

Mockus (၁၉၉၅-၁၉၉၇ မ ွ ၂၀၀၁-၂၀၀၃) တုိ႔ 

သည္ ျပညသူ္လူထုအၾကားတြင္ ထင္ရာွးေက်ာ္ 

ၾကားသူမ်ား ျဖစ္ၾကပါသည။္  

Castro ႏွင့္ Mockus တို႔မွာ သမုိင္း၏ အေမြ 

ဆုိးမ်ားကုိ ဆက္ခံၾက ရသူမ်ား ျဖစ္ၾကပါသည္။ 

၁၉၇၀ ျပည့္ႏွစ္မ်ားႏွင့္ ၁၉၈၀ ျပည့္ႏွစ္မ်ားတြင္ 

ျမိဳ႕ေတာ္၌ အရင္းအျမစ္မ်ား နည္းပါးလာျခင္း၊ 

လူဦးေရ တိုးတက္ျခင္း၊ မႈခင္းမ်ား မ်ားျပားလာ 

ျခင္း ႏွင့္ ၾကံဳေတြ႔လာ ရပါသည္။ ကုိလံဘီယာ 

ျမိဳ႕ေတာ္မွ မူးယစေ္ဆးဝါးႏွင့္ ပတ္သက္၍ အထိ 

ကရံုးျဖစ္မႈႏွင့္ ၾကံဳေတြ႔ေနရစဥ ္ Medellin  ႏွင့္ 

Cali ျမိဳ႕ကဲ့သို႔ အျခားျမိဳ႕မ်ားတြင္ အဂတိ လိုက္ 

စားေသာ အစုိးရမ်ားႏွင့္ ၾကံဳေတြ႔ရပါသည္။ 

“၁၉၉၂ ခုႏွစ္ ဇြန္လမွာ ျမိဳ ႕ေတာ္ခန္းမမွာ စတင္ 

တာဝန္ ထမ္းေဆာင္ခဲ့ပါတယ္။ အဲဒီအခ်ိန္မွာ 

ျမိဳ႕ေတာ္က အစိုးရဌာနေတြ ျပိဳလဲေနခဲ့ျပီ။ အနာ 

ဂတ္က ဘယ္မွာမွန္းမသိေတာ့တဲ့ အေျခအေန။ 

အုပ္ခ်ဳပဖ္ုိ႔ေကာ စီမံခန္႔ခြဲဖုိ႔ေကာ မျဖစႏ္ုိင္တဲ ့

အေျခအေနပါ” ဟု Castro မွ ေျပာၾကားပါသည္။  

ကိုလံဘီယာႏုိင္ငံ၌ ၁၉၉၁ ခုႏွစ္တြင ္ ဖြဲ႔စည္းပံု 

အေျခခ ံ ဥပေဒအသစ္ကုိ ေရးဆြခဲဲ့ပါသည္။ 

Castro သည္ ႏိုင္ငံ၏ အဓိက ႏုိင္ငေံရးပါတီ 

ႏွစ္ခုအနက္ တစ္ခုမ ွ ႏုိင္ငံေရး ၾသဇာအာဏာ 

ၾကီးသူူတစ္ေယာက္ ျဖစ္ပါသည္။ လႊတ္ေတာ္ႏွင့္ 

အစိုးရ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးပုိင္းတြင ္ ဆယ္စ ုႏွစ္မ်ားစြာ 

အေတြ႔အၾကံဳရွိေသာ အသက္ ၅၃ ႏွစ္ရွိသည့္ 

ဖြဲ႔စည္းပံအုေျခခံဥပေဒဆိုင္ရာ ေရွ႕ေနတစ္ 

ေယာက္ျဖစ္ေသာ Castro သည္ ျမိဳ႕ေတာ္၌ အစိုး 

ရ၏ လုပ္ေဆာင္မႈ အမွားမ်ားကို ေသခ်ာ နား 

လည္၍ Bagota ျမိဳ ႕ကို ျပနလ္ည္ထူေထာင္ေသာ 

ခ်နပ္ီယံ ျဖစလ္ာခဲ့ သည္။ 

Castro ေအာင္ျမငရ္ျခင္း အေၾကာင္း အရင္းမ်ား 

ထဲတြင ္ ဖြဲ႔စည္းပံု အေျခခံဥပေဒအရ Bagoda 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝနသ္ည္ ျမိဳ႕ေတာ္ စီမံအုပ္ခ်ဳပ္ေရး 

အတြက္ “organic law” ေရးဆြဲ ရမညဆို္ေသာ 

အခ်က္ ျဖစ္ပါသည္။ Organic Law ျဖစ္ေသာ 

ေၾကာင့္ ႏုိငင္ံေတာ္ ဖြဲ႔စည္းပံု အေျခခံဥပေဒ 

အာဏာပိုင္မ်ားက ဥပေဒကုိ ေရးဆြဲ၍ ႏုိင္ငံေတာ္ 

သမၼတမွ အတည္ျပဳ ေပးရသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝနက္ ဥပေဒတြင္ ထည့္သြင္းရန္ ေရြး 

ခ်ယ္ေသာ မည္သည့္ ျပဳျပင္ ေျပာင္းလဲမႈအတြက္ 

မဆို ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီ၏ အတည္ျပဳခ်က္ မလုိ 

အပ္ပါ။ Castro အတြက ္ ၎အခ်က္သည္ 
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ျမိဳ႕ေတာ္၏ အုပ္ခ်ဳပေ္ရးကို ျပန္လည္ ေကာင္းမြန္ 

ေစရန္ ျပဳျပငႏ္ုိင္သည့္ အခြင့္အေရး ျဖစ္ပါသည္။  

Castro က ၎သည္ ဥပေဒႏွင့္ ျပဳျပင္ ေျပာင္းလဲ 

မႈ မ်ားကို ေရးဆြဲရန္ အေကာင္းဆံုး သူျဖစ္သည္ 

ဟု ယံုၾကည္သည္။ Castro မွ Bagota ျမိဳ႕၏ 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝနအ္ျဖစ္ ေရြးေကာက္ပြဲ ဝင္ရာတြင ္

ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ ေရးဆြဲေရး အဖြဲ႔တြင ္ ပါ 

ဝင္မႈကုိ မဲဆြယ္ စည္းရံုးရာတြင္ အဓိက ေျပာ 

ၾကား မဲဆြယ္ခဲပ့ါသည္။ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္အျဖစ ္

၁၉၉၂ ခုႏွစ ္ တြင ္ စတင္တာဝန္ယူသည့္အခ်ိန္ 

တြင္ ျမိဳ ႕ေတာ္၏ ဘ႑ာေရးႏွင့္ ျမိဳ႕ေတာ္ 

အုပ္ခ်ဳပ္ေရးကို ဆန္႔က်င္ သူမ်ားအား ထိပ္တုိက္ 

ေျဖရငွ္းႏိုင္သည့္ အာဏာကို ဥပေဒမူၾကမ္းတြင္ 

ထည့္သြင္း ေရးဆြဲခဲပ့ါသည။္ 

ယင္းအေမြအႏွစ္ကုိ Mockus မ ွ ဆက္ခံျပီး 

ေအာင္ျမင္မႈမ်ား ရရွိခဲ့ပါသည္။ ကိုလံဘီယာ 

အမ်ိဳးသားတကၠသိုလ္၏ ပါေမာကၡ ေဟာင္းျဖစ္ 

သူ Mockus တြင္ ႏုိင္ငံေရး အေတြ႔အၾကံဳ မရွိပါ။ 

၁၉၉၀ ျပည့္ႏွစ္မ်ား အလယ္ပုိင္းတြင္ Mockus 

သည္ အစဥ္အလာ အတိုင္း မဟုတ္ေသာ 

ႏုိင္ငံေရးသမား တစ္ေယာက္ အျဖစ္ အထင္ရာွး 

ဆံုး ပုဂၢိဳလ္ တစ္ေယာက္ ျဖစ္လာခဲ့ပါသည္။ 

လႊတ္ေတာ္တြင္း မဝင္ေရာက္မီ တကၠသိုလ္ 

ဆရာ တစ္ေယာက္ျ ဖစ္ေသာ Mockus သည္ 

တကၠသိုလ္အတြက္ အရအသုံးခန္႕မွန္းေျခ 

ေငြစာရင္းႏွင့္ ပတ္သက္၍ ခန္းမထဲတြင္ ေက်ာင္း 

သား မ်ားထံမွ အာရံုဖမ္းစားရန္ ေဘာင္းဘီ 

ခၽြတ္ကာ အရုပ္ဓါးကုိ ေဝွ႕ရမ္း ျပသခဲဖ့ူးပါသည္။  

တမူထူးျခားေသာ Mockus သည္ ၎၏ အုပ္ခ်ဳပ္ 

ေရး ပထမကာလတြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ ေကာင္စီ၏ ျခယ္ 

လွယ္မႈမ်ားကုိ ဆန္႔က်င္ကာ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ရံုး၏ 

အာဏာကို စုစည္းခဲပ့ါသည္။ ကုိလံဘီယာႏုိင္ငံ 

ဥပေဒတြင္ ျမိဳ ႕ေတာ္ဝန္ အေနႏွင့္ ကာလႏွစ္ခု 

တြင္ ဆက္တုိက္ တာဝန္ထမ္းေဆာင ္ရန္ ထပ္မံ 

ေရြးေကာက္ပြဝဲငခ္ြင့္ မရွိဟု ဆိုထား ေသာ 

ေၾကာင့္ Mockus သည္ ဒုတိယအၾကိမ္ ေရြး 

ေကာက္ပြဲ မဝင္ခဲပ့ါ။ ၁၉၉၈ ခုႏွစ္ မွ ၂၀၀၀ ခုႏွစ္ 

တြင္ ျမိဳ ႕ေတာ္၏ လမ္းပနး္ ဆက္သြယ္ေရးကုိ 

အရည္အေသြး ျမွင့္တင္ခဲ့ေသာ Enrique 

Penalosa က ၎၏ေနရာ ဆက္ခံခဲ့ပါသည္။ 

Mockus သည္ ၂၀၀၁ ခုႏွစ္တြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ 

အျဖစ္ ဒုတိယအၾကိမ္ တာဝန္ထမ္းေဆာင္ရန္ 

ေရြးေကာက္ပြဝဲင္ရာ၌ ျပည္သူ႕ဝန္ေဆာင္မႈ 

လုပ္ငန္းမ်ားကုိတိုးတက္ေကာင္းမြန္ေအာင္ 

ေဆာင္ရြက္မည္ဟု ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ 

အခက္အခဲမ်ား 

Bogota ၏ ျမိဳ႕ေတာ္ဝနအ္ျဖစ္ တာဝန္ ထမ္း 

ေဆာင္ခဲ့သူမ်ားသည္ အဓိက အခက္အခ ဲ သုံး 

ခ်က္ႏွင့္ ရငဆို္င္ခဲ့ရပါသည္။ ပထမအခ်က္မွာ 

ျမိဳ႕ေတာ္သည္ ဘ႑ာေရး အက်ပ္အတည္းႏွင့္ 

ၾကံဳေတြ႔ျခင္း ျဖစ္ပါသည္။ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္တြင္ 

Bagota ျမိဳ႕၏ ေၾကြးျမီသည ္အေမရိကန္ေဒၚလာ 

၂.၆ ဘီလီယံ  အထိ ျမင့္တက္ခဲ့၍ ႏိုင္ငံေတာ္ 

အစိုးရမွ ေခ်းေငြထပ္မံ မေခ်းေပးေတာ့ပါ။ ျမိဳ႕ 

ေတာ္တြင္ အခြန္ဘ႑ာဝင္ေငြ ျမငွ့္တင္ရန္ စြမ္း 

ေဆာင္ႏုိင္ျခငး္ မရွိပါ။ Bogota ျပည္သူမ်ား သည္ 

၁၉၆၀ ျပည့္ႏစွ္မ်ားတြင္ ေပးခဲ့သည့္ အခြန္ေငြ 
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ကဲ့သုိ႔ ၁၉၉၄ ခုႏွစ္တြင္ ေပးေဆာင္ ခဲ့ပါသည္။ 

လြန္ခဲေ့သာ ႏွစ္ေပါင္း ၃၀ အတြင္း ႏုိင္ငံေရး 

သမားမ်ားသည္ အခြန္ဘ႑ာေငြကုိ ျမွင့္တင္ရန ္

ျပည္သူလူထုထံမွ အခြန္ ေကာက္ခံမည့္အ 

ေၾကာင္းကို ေျပာဆိုျခင္း မရွပိါ။  

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈေဆာင္ရြက္ေသာ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန 

တုိင္းၾကံဳေတြ႔ရသည့္ ဒုတိယအခ်က္မွာ ျမိဳ ႕ေတာ္ 

ေကာင္စီ ျဖစပ္ါသည္။ Bogota ျမိဳ႕ ေကာင္စီ 

အဖြဲ႔ဝင္ မ်ားသည္ ၎တို႔ အာဏာ တည္ျမဲေရး 

အတြက္ ပံ့ပိုးေပးမည့္သူမ်ားအေပၚ အမွီျပဳ၍ ပံ့ပုိး 

ေပးသူမ်ားသည္ ရင္းႏွီး ျမွဳပ္ႏွံမႈတို႔တြင္  ေကာင္စီ 

ဝင ္မ်ားအေပၚ ေက်းဇူးျပဳ လာေစရန္၊  အခြင့္ထူး 

ရရန္ ေမွ် ာ္လင့္၍ လုပ္ငနး္မ်ား အပ္ႏွံရန္  ခ်ညး္ 

ကပ္ေအာင္ လက္သင့္ရာ မ်က္ႏွာသာေပး၍ 

လုပ္ေဆာင္ခဲ့ပါသည္။  

ဥပေဒအရ ျမိဳ႕ေတာ္ ေကာင္စီသည္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ 

ႏွင့္အတူ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးကုိ ပူးတြဲ တာဝန္ ယူရ 

ေသာေၾကာင့္ ထိုကဲ့သို႔ တရားမဝင္ လုပ္ရပ္မ်ား 

ကို လြယ္ကူစြာ လုပ္ကိုင္ႏုိင္ၾကျခင္း ျဖစ္ပါသည္။ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီမ ွ လူ႔စြမ္းအား အရင္းအျမစ္ႏွင့္ 

စပ္လ်ဥ္းသည့္စနစမ္်ား၊ စာခ်ဳပ္ခ်ဳပ ္ ဆုိရသည့္ 

လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကုိ တိုက္ရုိက္ ထိန္းခ်ဳပႏ္ုိင္ပါ 

သည္။ ေကာင္စီဝင ္မ်ားက ၎တုိ႔ကို ေထာက္ခံ 

သူ မ်ားအား အလုပ္ခန္႔အပ္ေပးရန္ ျမိဳ႕ေတာ္ဌာန 

မ်ားကို ဖိအား ေပးစရာမလိုဘ ဲတိုက္ရုိက္ ခုိင္းေစ 

ႏုိင္ပါသည္။ ေကာင္စီဝင္မ်ားသည ္ ျပည္သူပုိင ္

ကုမၸဏီမ်ား၏ ဘုတ္အဖြဲ႔ဝင္ ပါဝငေ္သာေၾကာင့္ 

ယင္းတို႔ကို ပံပ့ုိးေပးသူမ်ားကို ကန္ထရုိက္အပ္ရန္ 

အလြယ္တကူ ျပဳလုပ္ႏိုင္ၾကပါသည္။ 

ထိုသုိ႔ရႈပ္ေထြးေနသည့္ အေျခအေနေၾကာင့္ 

Bagota ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီသည္ သိသာ ထင္ရွား 

ေသာ ေနရာတစ္ခု ျဖစ္ခဲ့ပါသည္။ ယခင္ သမၼတ 

မ်ားသည္ ၎တုိ႕၏ ႏုိင္ငံေရး အလုပ္မ်ားကုိ 

ေကာင္စီခန္းမတြင ္ လုပ္ေလ့ရွိပါသည္။ ရည္မနွ္း 

ခ်က္ၾကီးေသာ ေကာင္စီဝင ္ မ်ားသည္ ၎တို႔အ 

ေၾကာင္းကုိ တတ္ႏုိင္သမွ် မီဒီယာမွတဆင့္ 

ထင္ရွား ေက်ာ္ၾကားေအာင္ ျပဳလုပ္ၾကပါသည္။ 

မီဒီယာကို အာရံုဖမ္းစား ႏုိင္ရန္အတြက္ ေဆာင ္

ရြက္ခ်က ္မ်ားအားလုံးကုိ ရႈပ္ေထြးေအာင္ ျပဳလပု္ 

ျပီး တတ္ႏုိင္သမွ် အေျပာက်ယ္ပါသည္။  

တတိယအခ်က္မွာ Bagota အစုိးရအား စစ္ေဆး 

ျခင္းကုိ ကန္႔ကြက္ႏုိင္ျခင္း ျဖစ္ပါသည္။ ထိုသို႔ 

အာဏာရွင္ ေမြးသည့္စနစသ္ည္ အစိုးရ က႑၌ 

လုပ္ငန္းမ်ားကုိ တက္ၾကြစြာ ေဆာင္ရြက္ျခင္း  

မရွိေသာ အရည္အခ်င္း ျပည့္မွီမႈမရွိသည့္ ဝန ္

ထမ္းမ်ားကို လစာ ေပးထားရပါသည္။ Bagota 

ျမိဳ႕ရွ ိ ႏုိင္ငံေရးသမား အနည္းငယ္ကသာ  ဌာန 

အဖြဲ႔အစည္းမ်ား၏ စြမ္းေဆာင္မႈႏွင့္ ပတ္သက္၍ 

ေထာက္ျပေျပာဆို ၾကပါသည္။ အဂတိ လိုက္စား 

ျခင္း အေျခအေန၏ အက်ိဳးဆက္မွာ အုပ္ခ်ဳပ္မႈမွာ 

ပို၍ ရႈပ္ေထြး လာခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမိဳ႕၏ 

အဓိက စီမံခန္႔ခြဲေရး အေဆာက္အဦ ျဖစ္ေသာ 

ခရုိင္ အုပ္ခ်ဳပေ္ရး ရံုးရွ ိ ရံုးခန္းမ်ားသည္ လာဘ္ 

ေပး လာဘ္ယူ ျပဳလုပ္ေသာ ေနရာ ျဖစ ္

လာခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမိဳ႕သူျမိဳ႕သားမ်ားက 

ယင္းအေဆာက္အဦကို “သိကၡာက် ေအာင္လုပ္ 

တဲ့ေနရာ” ဟု တင္စား ေခၚဆိုၾကပါသည္။ 

တုံ႕ျပနမ္ႈ 
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၁၉၉၁ ခုႏွစ္ ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒဆိုင္ရာ 

အစည္းအေဝး ေအာင္ျမင္စြာ က်င္းျပ ျပးီသည့္ 

ေနာက္ Castro သည္ Bagota ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ ေရြး 

ေကာက္ပြတဲြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ ေလာင္းအျဖစ ္

ပထမေနရာသုိ႔ လ်င္ျမနစ္ြာ ေရာက္ရွိလာခဲ့ပါ 

သည္။ “ေနာက္ဆုံးေတာ့ Bagota ကို စိတ္ပူမယ့္ 

ဖြဲ႔စည္းပံု အေျခခံဥပေဒေရးဆြဲတဲ့ အဖြဲ႔ဝင ္Castro 

ေပၚလာျပီ လို႔ လူေတြကေျပာၾကတယ္… အဲဒါနဲ႔ 

ကၽြန္ေတာ့္အတြက္ တံခါးပြင့္သြားခဲ့တာပါ” ဟု 

Castro က ေျပာၾကားပါသည္။ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္တြင ္

ေရြးေကာက္ပြအဲႏုိင္ရ၍ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္အျဖစ္ စတင္ 

တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခဲ့ပါသည္။ ျမိဳ ႕ေတာ္ဝန္အျဖစ ္

ကာလႏွစ္ခု ဆက္တုိက္ တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခြင့္ 

မရွိေသာေၾကာင့္ သုံးႏွစ္အတြင္းသာ ျမိဳ႕ေတာ္ကုိ 

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲႏုိင္မည္ဟု Castro က 

သိျမင္ခဲပ့ါသည။္ 

Castro သည္ ပထမဦးဆုံးအေနႏွင့္ ၎၏ စီမ ံ
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးအတြက္ ပန္းတိုင ္ ႏွစ္ရပ္ ခ်မွတ္ခဲ့ပါ 
သည္။ ျမိဳ႕ေတာ္ ေကာင္စီ၏ လႊမ္းမုိးျ ခယ္လွယ္ 
မႈကုိ ဟန္႔တားရန ္ႏွင့္ Bagota ျမိဳ ႕၏ ဘ႑ာေရး 
အေျခအေနကုိ ျပန္လည္ ေကာင္းမြန္လာရန ္
ေဆာင္ရြက္ျခင္းတို႔ ျဖစ္ပါသည္။ Castro သည္ 
အေျခမေကာင္းလွ်င္ မည္သည့္တိုးတက္မႈမဆုိ 
အေပၚယံ မွ်သာ ျဖစ္သည္ဟ ု ယုံၾကည္သူ ျဖစ္ပါ               
သည္။ “ျမိဳ႕ေတာ္အုပ္ခ်ဳပေ္ရး ႏွင့္ ခရုိင္မွာ 
ေဒဝါလီ ခံတဲ့ကိစၥကို ဦးစားေပးမယ္ဆုိတာ 
အၾကြင္းမဲ့ ယံုၾကည္ထားရမယ္” ဟု ေျပာၾကားခဲ့ပါ 
သည္။ Castro ၏ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးသည ္ အနာ 
ဂတ္ႏုိင္ငံေရး ရပ္တည္မႈ အပါအဝင္ ပန္းတိုင္၏ 
အကန္႔အသတ္ မ်ားကို ေသခ်ာစြာ ေရြးခ်ယ္ထား 
ေသာ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးျဖစ္ပါသည္။ 

ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ ေရးဆြဲရာ၌ ပါဝင၍္ ေရး 

ဆြဲခဲေ့သာ Organic Law သည္ Castor အား 

ေအာင္ျမင္မႈ သုိ႔မဟုတ္ က်ရံႈးမႈအတြက္ အဓိက 

ေသာ့ခ်က္ျဖစ္ပါသည္။ Castro သည္ ဥပေဒ 

ေရးဆြဲစဥ္က ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီ၏ အာဏာကုိ 

သိသာစြာ ေလွ်ာ့ခ်ေသာ အခ်က္မ်ား ထည့္သြင္း 

ႏုိင္ခဲ့ပါသည။္ ဥပေဒစာသားမ်ား ေရးဆြဲခဲပ့ံုသည္ 

Castro ၏ စရုိက္လကၡဏာႏွင့္ အကန္႔အသတ္ 

ရွိေသာ အရင္းအျမစ္မ်ား အေၾကာင္း ျပသေနပါ 

သည္။  

Castro သည္ အျပာေရာင္ ဖဲၾကိဳ းေကာ္မရွင္တြင္ 

ပါဝင္ျခင္းမရွိပါ။ ကၽြမ္းက်င ္ အၾကံေပးပုဂၢိဳလ္မ်ား 

ကုိလည္း ငွားရမ္းမႈ မရွိပါ။ “ျမိဳ႕ေတာ္ခန္းမထဲကုိ 

ပထမဆံုး ေလွ်ာက္လွမး္ လိုက္တဲ့အခ်ိန္မွာ 

ဥပေဒ ေတြက ဘာေတြျဖစတ္ယ္ဆိုတာ ကဒ္ျပား 

အေသးေလးေတြေပၚမွာ မွတ္စုေရးခဲ့တယ္။ 

ဆက္သြားရင္း အခက္အခဲေတြကို ေလ့လာၾကည့္ 

မိတယ္။ ဒါေၾကာင့္ ဥပေဒက ကၽြနေ္တာ့္ရဲ႕ အသိ 

ပညာရယ္ အေတြ႔အၾကံဳရယ္ ေပါင္းစပ္ျပီး ေရးဆြဲ 

ခဲ့တဲ ့ ရလဒ္တစ္ခုျဖစ္တယ္။” ဟု Castro က 

ဆိုပါသည္။ ႏွစ္ကုန္ပုိင္းတြင ္ Castro သည္  

၁၉၉၃ ခုႏွစ ္ ႏုိင္ငံေတာ္သမၼတ ထုတ္ျပန္ေသာ 

ဥပေဒ ျဖစလ္ာမည့္ အခ်က္အလက္မ်ား ကို 

ေရးသားခဲ့ပါသည္။  

Castro ေရးဆြဲခဲေ့သာ ဥပေဒသည္ Bagota 

အစုိးရအား ေကာင္းမြန္စြာ လုပ္ေဆာင္ ေစပါ 

သည္။ ပထမဦးဆုံး အေရးၾကီးသည့္ အခ်က္မွာ 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ႏွင့္ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီတုိ႔ ပူးတြ ဲ

အုပ္ခ်ဳပ္သည့္ စနစ္ျပီးဆုံးခဲ့ပါသည္။ ျမိဳ ႕ေတာ္ဝန္ 
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တြင္သာ အုပ္ခ်ဳပ္ေရး အာဏာပုိင္အျဖစ ္ သတ္ 

မွတ္ျပီး ျမိဳ ႕ေတာ္ ေကာင္စီ၏ အခန္းက႑ကို 

ကန္႔သတ္ခဲ့ပါသည္။ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီဝင္မ်ား 

ျမိဳ႕ေတာ္အတြက္ စာခ်ဳပ္ခ်ဳပ္ဆိုမႈမ်ားတြင္ ပါဝင ္

ပတ္သက္ျခင္း ကို ပယ္ဖ်က္ခဲ့သည။္ ဥပေဒအရ 

ျမိဳ႕ေတာ္ ေကာင္စီဝင္မ်ား ျပည္သူပုိင္ ကုမၸဏီ 

မ်ား၌ ဘုတ္အဖြဲ႔ဝင္မ်ား အျဖစ္ကုိ ရာထူးမွ ပယ္ခ် 

ခဲ့ျပီး ျမိဳ႕ေတာ္ အတြက္ စာခ်ဳပ္ခ်ပု္သည့္ လုပ္ငန္း 

စဥ္မ်ားမွ ဖယ္ရွားခဲ့ပါသည္။ 

ထုိအခ်ိန္ မွစ၍ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္သည ္ အုပ္ခ်ဳပ္ေရး 

တြင္ အာဏာအရွိဆုံး ျဖစလ္ာျပီး ဥပေဒျပဳေရး 

တြင္ ေကာင္စီဝငမ္်ား၏ က႑ကို ကန္႔သတ္ခဲ့ပါ 

သည္။ 

Organic Law တြင္လည္း Bogota ၏ 

ေဒသႏၱရေနရာ ၂၀ တြင္ ဗဟို ခ်ဳပက္ုိင္သည့္ 

စနစ္ကုိ ေလွ်ာ့ခ်ခဲ့ျပီး ေကာင္စီ၏က႑ကုိ ထပ္မံ 

ေမွးမွိန္ေစခဲ့ပါသည။္ ေနရာတစ္ေနရာစီတြင္ 

ေဒသႏၱရ စီမခံန္႔ခြေဲရး ေကာင္စီကုိ ေရြးေကာက္ 

တင္ေျမွာက္သည့္ စနစ္ျဖင့္ Castro မွ “ေဒသႏၱရ 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝန”္ မ်ားအျဖစ္ ခန္႔အပ္ခဲ့ပါသည္။ ဗဟုိ 

စီမံခန္႔ခြဲေရးမ ွ ျမိဳ႕ေတာ္အရအသုံးခန္႔မနွ္းေျခ 

ေငြစာရင္း၏ ၁၀% ႏွင့္ ၂၀% ကို ေဒသႏၱရ 

အစုိးရမ်ားသို႕ ခြဲေဝေပးခဲ့ပါသည္။ ထိုသို႔ ခြဲေဝ 

ေပးမႈေၾကာင့္ ေဒသႏၱရ အုပ္ခ်ဳပ္သူမ်ားက 

အေသးစား ျပည္သူ႕ေဆာက္လုပ္ေရး စီမံခ်က္ 

မ်ား၊ စီးပြားေရးႏွင့္လူမႈေရး အစီအစဥ္မ်ား ႏွင့္ 

ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ အေကာင္ 

အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္ရန္ တာဝန္ယူရပါ 

သည္။ Castro သည္ ေကာင္စီကို ျမိဳ႕ေတာ္ခန္းမ 

ေဘးအျပင္ဘက္တြင္ ထားရွိကာ ေအာက္ေျခ၏ 

အသုံးစရိတ္မ်ားတြင္ လႊမ္းမုိးလာခဲ့ပါသည္။ 

ဥပေဒသည္ Bagota ျမိဳ႕ေတာ္၏ အခြန္ဆုိင္ရာ 

စည္းမ်ဥ္းမ်ားကုိလည္း ေျပာင္းလဲခဲ့ပါသည္။ ခရုိင္ 

၏ အခြန္ဘ႑ာေငြ ဆုံးရံႈးသည့္ ယိုေပါက ္ ကို 

လည္း ပိတ္ခဲ့ပါသည္။ ဥပမာ - Castro မွ 

ျမိဳ႕ေတာ္တြင္ ထုတ္လုပ္ေသာ ကုန္ပစၥည္းမ်ားကို 

၎တို႔အား ေရာင္းခ်သည့္ေနရာကုိ ထည့္သြင္း 

စဥ္းစားျခင္း မရွိဘဲ ပထမဆံုးအၾကိမ္တြင္ 

Bagota ျမိဳ႕အခြန္အျဖစ္ သတ္မွတ္ပါသည္။ 

အျခား စည္ပင္သာယာေနရာမ်ားတြင္ အခြန္ရရွိ 

ျခင္း ရွိိ၊မရွ ိမေသခ်ာေသာ္လည္း၊ Castro သည္ 

၎၏ ျမိဳ႕ေတာ္အတြင္း စီးပြားေရးလုပ္ငန္းအား 

လုံး၏ လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားကို အခြန္ေကာက္ခံ 

ႏုိင္ရန္ ေဆာငရ္ြက္ခဲပ့ါသည္။ 

ေျမခြန္ေကာက္ခံရာတြင္ Castro သည္ လက္ရွိ 
ႏႈန္းထား၊ နယ္ပယ္ ႏွင့္ စပ္လ်ဥ္းသည့္ စည္းမ်ဥ္း 
မ်ားကို ျပင္ဆင္ခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမိဳ႕တြင္ 
ေျမေဈးႏႈန္းတက္ျခင္းႏွင့္ ျမိဳ႕နယ္နမိတ္ခ်ဲ႕ထြင ္
လာေသာေၾကာင့္ ေျမခြန္ေကာက္ရန္ ခက္ခဲပါ 
သည္။ Castro ၏ ဥပေဒအသစ္တြင္ ေျမခြနမ္ 
ေပးေဆာင္ပါက ဒဏ္ေငြကို သိသာစြာ ခ်မွတ္ခဲ့၍ 
ေျမေဈးႏႈန္းကုိ တန္ဖုိးေလွ်ာ့ျပပါက ေျမေဈး၏ 
တစ္ဝက္ကုိ ေပးေဆာင္ရပါသည္။ အခြနစ္နစ္အ 
်သစ္၊ ေကာင္စီဝင္မ်ား ဥပေဒျပဳေရးတြင္ 
ပါဝင္ပတ္သက္မႈ၊ ၎တုိ႔၏ တားဆီးပိတ္ပင္ခြင့္ 
အာဏာႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ ကိစၥရပ္မ်ားသည္ 
ယင္းလုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ား၌ တစ္ခုမွ် မပါဝငပ္ါ 
သည္။  
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ႏုိင္ငံေရးကိစၥရပ္မ်ားအေပၚတြင္ ျပည္သူလူထုမွ 

တံု႕ျပန္ခဲ့ၾကပါသည္။ ၁၉၉၁ ခုႏွစ္တြင္ 

ေကာင္စီဝင္မ်ားႏွင့္ ၎တို႔၏မိတ္ဘက္မ်ားသည္ 

ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒ အေပၚ ပညာျပသြားၾက 

သည္။ ၎တို႔သည္ အခြန္ဆိုသည္မွာ ဝင္ေငြ 

ထိခုိက္ျခင္း ဟု နားလည္ၾကသည္။ ေကာင္စီဝင္ 

မ်ားက Castro အား မႈခင္းမ်ားေလ်ာ့သြားျခင္း 

မရွိသည္ ့ အေျခအေနတြင္ တိုက္ခုိက္လာၾက 

သည္။ ေကာင္စီဝင္မ်ားက Castro သည္ မာန 

ၾကီး၍ စာရြက္ေပၚတြင္သာ မွတ္စုေရးျပီး အလုပ္ 

မလုပ္သူဟု ေလွာင္ေျပာင ္ ေျပာဆုိၾကသည္။ 

Castro ၏ ပထမဆုံး လုပ္ရပ္သည္ အခြန္ 

ေကာက္ခံမႈ ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ ျပည္သူ လူထုအား 

ထင္သာ ျမင္သာရွိေသာ အက်ိဳးရလဒ္မ်ား 

ျပသႏိုင္ျခင္း မရွိပါ။ 

Castro ၏ ဘ႑ာေရးအတြင္းေရးမွူးမ ွ အုပ္ခ်ဳပ္ 

ေရးပိုင္းတြင ္ အခြန္စနစ္ ျပဳျပငေ္ျပာင္းလဲျခင္းကုိ 

သေဘာတူေသာ္လည္း ၎သည္ Castro မွ 

သတင္းစာရွင္းလင္းပြဲ ႏွင့္ လူထု ေတြ႔ဆုံပြဲတြင ္

အခြန္ျပဳျပင ္ ေျပာင္းလဲျခင္းသည္ ျမိဳ ႕ေတာ္ဝန္ 

တစ္ဦးတည္း၏ အၾကံဥာဏ္သာ ျဖစ္သည္ဟု 

ထုတ္ေဖာ္ ေျပာၾကားမွ လိုက္နာမည္ဟု ေျပာ 

ၾကားခဲ့ပါသည။္ Castro သည္ ၎၏ ရံုးခန္း 

ျပတင္းေပါက္မွ Bogota ျမိဳ႕လယ္ရွိ Plaza 

Bolivar ကို ၾကည့္လွ်က္ ၎အား ရာထူးမွ ႏႈတ္ 

ထြက္ရန္ ဆႏၵျပေနၾကေသာ ေထာင္ေပါင္း 

မ်ားစြာ ျပည္သူမ်ားကို ေတြ႔ခဲ့ပါသည္။ ၎၏ 

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ားကို မီဒီယာတြင္ ရွင္းလင္း 

ေျပာၾကားရန ္ အသုံးစရိတ္မရွိခဲေ့သာေၾကာင့္ 

Castro က ၎၏အတုိက္အခံမ်ားကို လ်စ္လ်ဴရႈ 

ခဲ့သည္။ “ႏုိင္ငံေရး capital ဆုိတာ အသုံးျပဳ 

ဖုိ႔ျဖစ္တယ္” “ေရြးေကာက္ခံရသူျဖစတ္ဲ့အတြက္ 

သံုးနုိင္တယ္၊ ဒါမွမဟုတ္ မသုံးရင ္ အဲဒါေတြကို 

တည္ေဆာက္ႏုိင္တယ္” ဟု Castro မွ အတိတ္ 

်အေၾကာင္း ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။  

၁၉၉၄ ခုႏွစတ္ြင္ Castro အနားယူခဲ့သည့္ 

အခ်ိန္၌ ၎၏ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈ၏ ေကာင္းက်ိဳး 

မ်ား စတင္ေပၚထြန္းလာခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမဳိ႕၏ 

ဝင္ေငြသည ္၁၉၉၃ ခုႏွစ္ မွ ၁၉၉၄ ခုႏွစ္အတြင္း 

၇၇% ျမွင့္တက္လာခဲ့ပါသည္။ ၁၉၉၆ ခုႏွစ္ 

ေအာက္တုိဘာလ တြင္ ႏုိင္ငံတကာ ေခ်းေငြဆိုင္ 

ရာ  အဆင့္သတ္မွတ္သည့္ ကုမၸဏီ မွ Bagota 

ျမိဳ႕အား BBB အဆင့္ သတ္မွတ္၍ အေၾကြး 

ေပးရန ္ ယုံၾကည္မႈ အလယ္အလတ္အဆင့္  

သတ္မွတ္ခဲ့ပါသည္။  

Bagota ျမိဳ႕သည္ Castro တာဝန္ယူခဲစ့ဥက္ 

အတိုင္းပင္ ရွိေနပါေသးသည္။ ထင္ရွားေက်ာ္ 

ၾကားမႈ မရွိေသာ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္သည ္အခြန္ဘ႑ာ 

ဝင္ေငြမ်ားကုိ လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရးကို တိုး 

တက္ေကာင္းမြနေ္အာင္ အသံုးျပဳမည့္အစား အ 

ေၾကြးရန ္ အသုံးျပဳခဲပ့ါသည္။ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ႏွင့္ 

ေကာင္စီအၾကား အာဏာကို ျပန္လည္ သတ္ 

မွတ္ခဲ့ပါသည္။ သို႔ေသာ္ ျမိဳ႕ေတာ္တြင္ အေျခခ် 

ေနထိုင္သူမ်ား၏ အခြန္အေပၚ ဝန္ပိမႈကုိ 

ထိန္းသိမ္းႏုိင္ခဲ့ပါသည္။  

မာနၾကီးေသာ အာဏာရွင္ Castro က မိမိသည္ 

ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈ ေကာင္းက်ိဳး ေဆာင္ရြက္သူ 
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အျဖစ္ ျမငပ္ါသည္။ Castro ၏ကိုယ္ေတြ႔ 

မွတ္တမ္း “အထီးက်န္ဆန္သည္ သုံးႏွစ္ကာလ” 

၏ မ်က္ႏွာဖံုးတြင္ ၎၏ ရံုးခန္းျပတင္းေပါက္မ ွ

အျပင္သို႔ၾကည့္ေနသည့္ပံုကို ေဖာ္ျပခဲ့ပါသည္။ 

၁၅ ႏွစ္နီးပါးၾကာေသာ္ ၎၏ မဟာဗ်ဴဟာအေပၚ 

ခုခံေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ “ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္တစ္ 

ေယာက္အေနနဲ႕ကၽြန္ေတာ္က ေနာက္တက္ ်လာ 

မည့္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ေတြအတြက္  အလုပ္လုပ္ေပးခဲ့ 

တာ” ဟု ေျပာၾကားပါသည္။ “ကၽြန္ေတာ့္ တာဝန္ 

ဆုိတာ သိပါတယ္။ ကၽြနေ္တာ္ မလုပ္ဘူးဆိုရင္ 

ျမိဳ႕ေတာ္က ေရတိမ္နစေ္တာ့မယ္။ ကၽြန္ေတာ့္ 

လက္ထဲမွာေတာ့ ျမိဳ႕ေတာ္ကို အစိတ္စိတ္အမႊာ 

မႊာ ျဖစ္သြားတာမ်ိဳး အျဖစ္မခံနုိင္ဘူး” ဟု ေျပာ 

ၾကားပါသည္။ 

စတငအ္ေကာငထ္ည္ေဖာ္ေဆာငရ္ြက္ျခင္း 

Bagota ျမိဳ႕ကို တိုးတက္ေကာင္းမြန္ေအာင္ 

ေျပာင္းလဲရန ္ အေရးပါခဲေ့သာ ႏုိငင္ံေရးႏွင့္ 

ဘ႑ာေရး မေူဘာင္အတြက ္ပံုေဖာ္သူမွာ Jamie 

Castro ျဖစ္လွ်င္ ၎၏ အရုိက္အရာဆက္ခံသူ 

Antanas Mockus သည္ အေျခခံအုတ္ျမစ္အ 

ေပၚတြင ္တည္ေဆာက္သူျဖစ္ပါသည္။ 

Mockus သည္ ၁၉၉၄ ခုႏွစ္တြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ 

ရာထူးအတြက္ ေရြးေကာက္ပြဲ ကို မဲအေရ 

အတြက္ ၆၂.၅% ႏွင့္ အႏိုင္ရရွိကာ Bagota 

ျမိဳ႕၏ ပထမဆုံး တစ္သီးပုဂၢလေရြးေကာက္ခံ 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ ျဖစ္လာခဲ့ပါသည္။ ယင္း၏ ျပိဳင္ဘက္ 

ပါတီ အေပၚ မဲအေရအတြက္ေပါင္း ႏွစ္ဆေက်ာ္ 

ျဖင့္ အႏုိင္ရရွိခဲ့ပါသည္။ ၁၉၉၅ ခုႏွစ္ ဇန္နဝါရီလ 

တြင္ ျမိဳ ႕ေတာ္ဝန္အသစ္မွ စတင္တာဝနထ္မ္း 

ေဆာင္ခ်ိန္၌ ၎၏ ေရွ႕တြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္အျဖစ္ 

တာဝန္ထမ္းေဆာင္သြားေသာသူ ေဆာင္ရြက္ခဲ ့

သည္မ်ားအေပၚတြင ္ အက်ိဳးျဖစ္ထြန္းေအာင္ 

ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ျခင္းရွိ၊မရွိ ႏွင့္ အစုိးရအေပၚ ယံု 

ၾကည္မႈကင္းမဲေ့နေသာ လူထုအား ထင္သာ ျမင္ 

သာရွိေသာ တိုးတက္မႈမ်ားကို ျပသႏုိင္ျခင္း ရွိ၊မရွိ 

မေသခ်ာခဲပ့ါ။ Castro တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခဲ့စဥ ္

က အာဏာေလ်ာ့နည္းခဲ့ေသာ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီ 

သည္ အာဏာျပန္လည္ရရွေိရးအတြက္ ၾကိဳးပမ္း 

မႈအေပၚတြင္ သမာရိုးက်မဟုတ္ေသာ ပညာရွင ္

တစ္ေယာက္က မည္သို႔ကုိင္တြယ္ေျဖရငွး္မည္ကုိ 

ေစာင့္ၾကည့္ဆဲ ျဖစ္သည္။ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီအား Mockus သည္ ျမိဳ႕ 

ေတာ္ေကာင္စီဝင္မ်ားကို ေျခာက္လွန္႔ျခင္းမရွိပါ။ 

သူသည္ ႏုိင္ငံေရးေလာကတြင္ ပုံမနွ္မဟုတ္ 

ေသာ အားနည္းခ်က္မ်ားႏွင့္ အစျပဳသူျဖစ္သည္။  

ေကာင္စီဝင္မ်ားက ၎တို႔အား ေထာက္ခံသူတို႔ 

အတြက္ အလုပ္အကိုင္အပ္ျခင္း ႏွင့္ အလုပ္ 

ခန္႔အပ္ျခင္းတုိ႔ အတြက္ သိရွိလိုၾကသည္။ ျမိဳ႕ 

ေတာ္ဝန္က လူမႈေရးဖြံ႔ျဖိဳးတုိးတက္မႈအတြက္ 

စီးပြားေရးပညာရွင္ Douglass North ႏွင့္ 

အေတြးအေခၚ ပညာရွင ္ Jurgen Habermas 

တို႔၏ ယူဆခ်က္မ်ားကို မည္သို႔ ယုံၾကည္သည္ကို 

စိတ္ဝင္စားျခင္း မရွိေပ။  

Mockus က ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီႏွင့္ ေရွ႕ႏွစ္မ်ား 

တြင္ မည္သို႔ ဆက္ဆံေေရး ထားရွိမည္ကုိ တာ 

ဝန္ယူစဥ ္ ပထမဆုံးလမ်ား၌ ဆုံးျဖတ္ခဲ့ပါသည္။ 
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အစပိုင္းတြင ္ သူသည္ တင္းမာခက္ထန္စြာျဖင့္ 

ေကာင္စီဝင္မ်ားကို ၎တုိ႔၏ အရည္အေသြးႏွင့္ 

သက္ဆိုင္သည့္အေၾကာင္းအရာမ်ားကုိသာ ေဆြး 

ေႏြးမညျ္ဖစျ္ပီး၊ အလုပ္အပ္မည့္အေၾကာင္း ေျပာ 

ပါက စကားေျပာဆိုျခင္း ရပ္ဆိုင္းမည္ဟု အသိ 

ေပးခဲပ့ါသည္။ ေကာင္စီဝင္မ်ားက ၎တို႔အား 

ေထာက္ခံေသာသူမ်ားကို အလုပ္ခန္႔အပ္ရန ္

ေဆာင္းဆုိပါက Mockus သည္ စကားတစ္လံုး 

တပါဒမွ် မေျပာဘဲ ကိုယ္အမူအရာျဖင့္သာ ျပသ 

ခဲ့ပါသည္။ “အကယ္၍အန္တယ္ဆုိပါေတာ့ … 

ကၽြန္ေတာ္က ကိုယ္အမူအယာနဲ႔ပ ဲ လုပ္ျပ 

လုိက္တယ္။ ကၽြန္ေတာ္ဆိုလိုတာ ေကာ္ေဇာေပၚ 

က်ျပီးသား အန္ဖတ္ေတြကုိ ဘယ္လိုျပန္လုပ္ 

ႏုိင္မွာလဲ … အဲဒီလုိ ကိုယ္အမူအယာနဲ႔ျပလုိက္ 

တာက အလုပ္ျဖစပ္ါတယ္” ဟု Mockus မွ ေျပာ 

ၾကားပါသည္။ 

ေကာင္စီဝင္မ်ားသည္ Mockus ႏွင့္ ေတြးဆံုလုိ 

ပါက အခြင့္ေတာင္းခံသည့္ကတ္ျပားတြင္ အစည္း 

အေဝး ျပဳလုပ္လုိေသာ အေၾကာင္းအရာ ႏွင့္ 

ေဆြးေႏြးမည့္အေၾကာင္းအရာမ်ားကုိ အေသး 

စိတ္ ေဖာ္ျပာျခင္း မရွိပါက ေတြ႔ဆုံရန္ ျငင္းဆိုပါ 

သည္။ ေကာင္စီဝင္မွ ေဆြးေႏြးစဥ္ ကတ္ျပားထဲ 

တြင္ ေဖာ္ျပထားေသာ အခ်က္မ်ားမဟုတ္ဘဲ 

အျခားအေၾကာင္းအရာမ်ား ေဆြးေႏြးေျပာဆုိပါက 

Mockus သည္ စကားေျပာဆုိျခင္း ရပလ္ုိက္ျပီး 

ေဆြးေႏြးခ်က္အသစ္မ်ားအတြက္ အစည္းအေဝး 

အသစ္  ထပ္မံခ်ိန္းဆိုရန္ တင္ျပခုိင္းပါသည္။ 

“အစည္းအေဝးမွာ ေဆြးေႏြးခ်က္အသစ္ေတြ 

ပါလာခဲ့ရင္ ေနာက္ထပ္ခ်ိန္းဆိုပါ ကၽြန္ေတာ္ ဒီည 

သို႔မဟုတ္ မနက္ျဖန္ မနက္မွာ ၾကည့္လိုက္ပါ 

မယ္။ ကၽြန္ေတာ့္ရ႕ဲ အစည္းအေဝးေတြအတြက္ 

ျပင္ဆင္ခ်င္ပါတယ္ လုိ႔ ေျပာလိုက္တယ္” ဟု 

Mockus မွ ေျပာၾကားပါသည္။ 

ယင္းပရိယာယ္ျဖင့္ Mockus အတြက္ အလုပ္ 

လုပ္ရာတြင္ မဟာဗ်ဴဟာပန္းတိုင္မ်ားကို အာရံု 

စုိက္ႏုိ္င္၍ အေလွ်ာ့ေပးျခင္းမွလည္း လမ္းလြဲႏိုင္ခဲ ့

ပါသည္။ Mockus သည္ ေကာင္စီဝင္မ်ား 

အခြင့္ထူးရရန ္ ၾကိဳးပမ္းမႈမ်ားကို မွတ္တမ္းမထား 

သ၍ စာခ်ဳပ္မ်ားကို လက္ရွိအတုိင္း ထားရွိခဲ့ပါ 

သည္။ 

ယင္း၏ရလဒ္အေနျဖင့္ “ျပည္သူလူထူအား ေမး 

ျမန္းမည့္အရာမဟုတ္လွ်င္ သုိ႔မဟုတ္ ျပည္သူ 

လူထူဆီက ေမွ်ာ္လင့္မည့္အရာ မဟုတ္ရင္ 

ပုဂၢိဳလ္ေရးမွာလဲ အဲဒါေတြကို လာမေျပာနဲ႔” 

ဆိုသည့္အခ်က္ကို ေကာင္စီက နားလည္သြား 

သည္ဟု Mockus မွ ေျပာၾကားပါသည္။   

Mockus ပထမဆံုး တာဝန္ယူရသည့္ကာလတြင္ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီႏွင့္ အတိုက္အခံ ျပဳလပု္ရပါ 

သည္။ ၎၏ အစုိးရအဖြဲ႔ကိုလည္း ေကာင္စီက 

ပါဝင္ပတ္သက္ျခင္း မရွသိည့္ ကိစၥရပ္မ်ားကို 

အာရံုစုိက္ လုပ္ေဆာင္ေစခဲပ့ါသည္။ ၎တို႔သည္ 

အလယ္အလတ္အေျခအေနကို ရွာေဖြရန ္

အနည္းငယ္သာ အားစုိက္ထုတ္ၾကပါသည္။  

ယင္းအေျခအေနတြင္ ေကာင္စီဝင္မ်ားသည္ ၎ 

တို႔သိကၡာက်ေသာေၾကာင့္ ေဒါသထြက္ကာ 

Marckus  ၏  ရဝဲန္ထမ္းကုတ္နံပါတ္၊ တယ္လီ 

ဖုန္းကုမၸဏီအတြက္ အရင္းအႏွီးထုတ္ေပးျခင္း 
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ႏွင့္ ပင္မ ကားလမ္းမၾကီးမ်ားအား ျပန္လည္ 

မြမ္းမံသည့္ စီမံခ်က္ စသည့္ ေဆာင္ရြက္မႈ 

မ်ားအေပၚ ကဖ်က္ယဖ်က္ လုပ္လာၾကသည္။ 

ေကာင္စီကို ခိုင္ျမဲစြာ ဆန္႔က်င္ၾကလွ်က္ႏွင့္ 

၁၉၉၇ ခုႏွစတ္ြင္ Mockus ၏ အဖြဲ႔သည္ 

တာဝန္ျပီးဆုံးခဲ့ပါသည္။ 

Mockus သည္ ဥပေဒအရ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္အျဖစ္ 

ကာလႏွစ္ခုဆက္တုိက္ ေရြးေကာက္ခံခြင့္ မရွိပါ။ 

သုိ႔ေသာ္ Bagota ျမိဳ႕ မဲေပးသူမ်ားမွ ၎အား 

၂၀၀၁ ခုႏွစတ္ြင္ ျမိဳ ႕ေတာ္ခန္းမသို႕ ျပန္လည္ 

ပုိ႔ေဆာင္ ေပးခဲၾ့ကပါသည္။ အထူးသျဖင့္ 

ေကာင္စီအေပၚတြင ္ ၎၏ကုိင္တြယ္ ေျဖရွင္း 

ပံုကုိ အားေပးေသာေၾကာင့္ ျဖစ္ပါသည္။ Mockus 

ျမိဳ႕ေတာ္ဝနအ္ျဖစ္ တာဝန္ယူစဥ္ ပထမကာလ 

အေတြ႔အၾကံဳမ်ားအရ ေကာင္စီဝင္မ်ားႏွင့္ ထိပ္ 

တုိက္ရင္ဆိုငျ္ခင္းသည္ အနည္းငယ္သာ ေအာင္ 

ျမင္ေၾကာင္း ေတြ႔ရွိရသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ ၎၏ 

အုပ္ခ်ဳပ္ေရးဂဏ္ုသိကၡာကုိ မထိခုိက္သည့္ 

အလယ္အလတ္နည္းလမ္းကို ရွာေဖြခဲ့ပါသည္။ 

Mockus သည္ ေကာင္စီဝင္မ်ားႏွင့္ ေတြ႔ဆုံရန္ 

ညွိႏိႈင္းသေဘာတူညီ ခဲ့ပါသည္။ ၎၏အဖြဲ႔အား 

“ဆက္ေဆးေရး ေျပျပစ္မႈရွိမယ္၊ clientelism 

အေၾကာင္း ဘယ္ေတာ့မွမေျပာနဲ႔၊ တင္းက်ပ္စြာ 

ကိုင္တြယ္ရမယ္ ဒါေပမယ့္ ညင္သာရမယ္ … 

အထင္မေသးရဘူး” ဟု ဝန္ထမ္းမ်ားကုိ 

မွာၾကားခဲ့ေၾကာင့္ Mockus မွ ေျပာၾကားပါသည္။ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီႏွင့္ ဆက္ဆံေရး ျပန္လည္ 

တည္ေဆာက္ျခင္းမွာ ခက္ခဲပါသည္။ Mockus 

သည္ ေကာင္စီဝင္မ်ားက ၎၏ အစုိးရအဖြဲ႔၏ 

ဒုတိယႏွင့္ တတိယအဆင့္ အုပ္ခ်ဳပေ္ရး ဝန္ထမ္း 

မ်ားအား လာဘ္ေပးလာဘ္ယူမ်ား  မ်ား ျပဳလုပ ္

ရန ္ ဖ်ားေယာင္းမည့္ အေျခအေနကို ကာကြယ္ 

ေသာအားျဖင့္ ႏိုင္ငံ့ဝန္ထမး္မ်ားႏွင့္ ေကာင္စီဝင ္

မ်ားကို ပုဂၢိဳလ္ေရးေတြ႔ဆံုျခင္းကို တားျမစ္ခဲ့ပါ 

သည္။ စညး္မ်ဥ္းမ်ားကို ျဖည့္စြက္ျပဌာန္းရန္ 

အခဲအခဲမ်ားႏွင့္ ၾကံဳေတြ႔ရေသာ္လည္း ၎၏ 

နည္းလမ္းမ်ားသည္ ထိေရာက္မႈေၾကာင္း 

Mockus က ေျပာၾကားပါသည္။ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီ၏ ခြင့္ျပဳခ်က္လိုအပ္ေသာ 

လမ္းမ်ား၏ အေျခအေနတိုးတက္ေကာင္းမြန္ရန ္

ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ား ႏွင့္ စပ္လ်ဥ္း၍ အုပ္ခ်ဳပ္ေရး 

ပိုင္းသည္ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီႏွင့္ အဆင္ေျပေစ 

မည့္ အလယ္အလတ္နည္းလမ္းကုိ ရွာေဖြရန္ 

စိတ္ပါဝငစ္ားလာၾကသည္။ Mockus သည္ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီမ ွ ယင္းကိစၥႏွင့္ ပတ္သက္၍ 

ေျပာဆိုျခင္းမ်ား မျပဳႏိုင္မ ီ Isabel Patino အား 

Bagota ျမိဳ႕၏ ျမိဳ႕ျပဖြံ႔ျဖိဳးေရးအဖြဲ႔အစည္းကုိ 

ဦးေဆာင္ေစခဲပ့ါသည္။ Isabel Patino မ ွ၎၏ 

အေတြ႔အၾကံဳမ်ားကို ေကာင္းစြာ အမွတ္ရေနပါ 

ေသးသည္။ 

“ေကာင္စီရံုးကုိ ေရာက္သြားရင္ ဆပ္ကပ္ထဲ 

ေရာက္သြားသလိုပဲ” ဟု Isabel Patino က ေျပာ 

ဆိုပါသည္။ “ေကာင္စီမွာရွိတဲ့သူအားလံုးက 

ခန္းမထဲမွာ သူတုိ႔လုပ္ခ်င္တာ လုပ္ေနၾကတာ။ 

ေဆြးေႏြးတင္ျပရင္လ ဲ ကုိယ္ကသာ ေျပာေနတာ 

သူတုိ႔အားလုံးက နားမေထာင္ၾကဘဲ လမ္း 

ေလွ်ာက္သူကေလွ်ာက္၊ ေန႔ခင္းစာ စားတဲသူက 

စား၊ မိတ္ေဆြသူငယ္ခ်င္းနဲ႔ စကားေျပာတဲ့သူ 
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ကေျပာ၊ တစ္ေယာက္မွ နားမေထာင္ၾကဘူး။ 

သူတို႔ ဘာလုပ္ေနတာလဲ နားမလည္ႏုိင္ဘူး” ဟု 

ေျပာပါသည္။ 

Patino မွ ေကာင္စီမည္သုိ႔ လုပ္ေဆာင္ေန 

သည္ကို ေတြ႔ရွိခဲပ့ါသည္။ “ေနာက္ဆုံးမွာေတာ့ 

တစ္ေယာက္က ကၽြန္မပခုံုးကုိလာပုတ္ျပီး လာပါ 

သူငယ္ခ်င္း ဒီလိုလုပ္ေနလို႔မရဘူး။ ဒီမွာ ထုိငေ္န 

ပါ။ ကၽြန္ေတာ္တို႔က ခင္ဗ်ားရဲ႕ အဖြဲ႔အစည္းမွာ 

ရွိတဲ့ အလုပ္အကိုင္ေတြနဲ႔ လဲလွယ္မွာပါ။ ခင္ဗ်ား 

မွာ ဝန္ထမး္ ၁၂၀၀ ရွိတာပဲ … ကၽြနေ္တာ္တို႔က 

ခင္ဗ်ားရဲ႕ အဖြ႔ဲအစည္းမွာ ေနရာေလးေတြ ရဖုိ႔ 

လုိအပ္ပါတယ္။ ကၽြန္ေတာ့္မွာ ဂ်ာမနီက ျပန္ 

ေရာက္လာတဲ့ တူတစ္ေယာက္ရွိပါတယ္။ သူက 

သိပေ္တာ္တဲ့ အင္ဂ်င္နီယာတစ္ေယာက္ပါ။ 

ၾကီးၾကပ္ေရးအလုပ္ကို လုပ္ႏိုင္ပါတယ္ 

လုိ႔ေျပာတာန႔ဲၾကံဳခဲ့ရတယ္။” ဟု Patino က 

ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ 

Patino သည္ ထိုကဲ့သို႔ အေပးအယူလုပ္ျခင္းကုိ 

ျငင္းဆိုခဲ့ပါသည္။ သူသည္ ေကာင္စီရံုးသုိ႔ 

ငါးၾကိမ္တုိင္ ျပန္သြားခဲျ့ပီး အၾကိမ္တုိင္းတြင္ 

ေျပာဆုိေဆြးေႏြးရမည့္အခ်က္မ်ားကို 

ေသခ်ာျပင္ဆင္၍ ကမ္းလွမ္းမႈကုိ အျမဲ 

ျငင္းဆိုခဲ့ပါသည္။ ထိုကိစၥကို Mockus ႏွင့္ 

ေဆြးေႏြးခ့ဲပါသည္။ အဂတိလိုက္စား၍ 

နာမည္အပ်က္ဆံုး ေကာင္စီဝငအ္ား 

ခ်ဥ္းကပ္ခဲပ့ါသည္။ Patino မ ွ

ယင္းေကာင္စီဝင္သည ္ ၎၏ အဖြဲ႔ဝင္မ်ားအား 

ဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားကို အထူးအလုပ္အဖြဲ႔ ႏွင့္ 

တစ္ဆင့္ခံ ကန္ထရုိက္ မေပးဘ ဲ ခြင့္ျပဳေပးပါက 

၎အား ေအာင္ျမင္မႈအတြက္ လူသိရွင္ၾကား 

credit ေပးမည္ဟု ညွိႏႈိင္းခဲ့ပါသည္။ 

“သိကၡာရွိရွိ လုပ္ပါ” ဟု Patino က ေကာင္စီ 

ဝင္ကို ေျပာခဲပ့ါသည္။ “ရွင ္ သိကၡာရွိရွိ လုပ္ရင္ 

အခုကိစၥမွာ  ပါဝင္ေဆာငရ္ြက္ႏိုင္မယ္၊ ရွင ္ ႏွင့္ 

ကၽြန္မ အတူ သတင္းမီဒီယာေတြမွာ အတူပါ 

ဝင္မယ္၊ ရွငအ္လုပ္ကို သိကၡာရွိရွိ လုပ္ခဲ့ေၾကာင္း 

ကၽြန္မကုိယ္တိုင္ မုိက္ခရုိဖုန္းကေန ေျပာေပး 

မယ္လို႔ ကတိေပးတယ္” ဟု ေျပာခဲ့ပါသည္။ 

အဖြဲ႔မွ အခြန္ကိစၥအေပၚ မဲမေပးမ ီညတြင္ Patino 

သည္ ယင္းေကာင္စီဝင္၏ ဇနီးအား မည္သည့္ 

အတြက္ေၾကာင့္ အခြန္ကိစၥေဆာင္ရြက္ရေၾကာင္း၊ 

ျမိဳ႕ေတာ္အတြက္ အက်ိဳးရရွိမွာျဖစ္ေၾကာင္း 

ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ ယင္းကဲ့သို႕ ေဆြးေႏြးေျပာ 

ဆိုမႈကုိ ၎၏ အမ်ိဳးသားအားလည္း ျပန္လည္ 

ေျပာျပရန ္မွာၾကားလိုက္ပါသည္။ 

ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီမ ွ ယင္းကိစၥကုိ သေဘာတူညီ 

လိုက္ပါသည္။ ထုိ႔ေနာက္ Patino ႏွင့္ ေကာင္စီ 

ဝင္တို႔အတူ ရုပ္ျမင္သံၾကားေပၚတြင္ ေၾကျငာပါ 

သည္။ Patino ကလည္း ေကာင္စီဝင္အား 

ခ်ီးမြမ္းေျပာဆိုပါသည္။ “ကင္မရာေရွ႕မွာ ကၽြန္မ 

သူ႔ကို ေကာင္းခ်ီးေပးေနတာ အေတာ္ဆန္း 

ပါတယ္။ ကၽြန္မက ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ ျပယုဂ္၊ 

သူက လုံဝကိုေျပာင္းျပနပ္ါ။ ‘ကၽြန္မ Bagota ျမိဳ႕ 

ကုိ ေျပာျပခ်င္ပါတယ္။ ဒါေတြကို ေကာင္စီဝင ္

လုပ္ေဆာင္တာပါ။ ဒီစီမံခ်က္ကို သူက စလုပ္ 

တာပါ’ လို႔ေျပာခဲ့ပါတယ္။ သူဘာကို ခြင့္ျပဳေပးခဲ့ 

တယ္ဆိုတာ သူကိုယ္တိုင ္သိ၊မသိ ကၽြနမ္ မသိ 

ပါဘူး။ ကၽြန္မ အဲဒါကုိ ဂရမုစိုက္ဘူး။ contract 
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တစ္ခုအတြက္ အဲဒီလုိ အေပးအယူတစ္ခါ လုပ္ 

တာမ်ိဳးေတာ့ မလုပ္ႏုိင္ပါဘူး” ဟု ေျပာၾကားခဲ့ပါ 

သည္။ Mockus ႏွင့္ အဖြဲ႔က ယင္းကဲ့သို႔ အေပး 

အယူလုပ္ရျခင္းကို ဝမ္းေျမာက္ၾကပါသည္။ 

အခက္အခဲမ်ား ေက်ာ္လႊားျခင္း 

Mockus ႏွင့္ ေကာင္စီဝင္တို႔ ဆက္ဆံေရး ဘာ 

ျဖစ္ျဖစ ္ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းက႑ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈ မရွိ 

ေသာေၾကာင့္ လူထုမွ ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈ လုပ္ 

ငန္းမ်ား၏ အက်ိဳးေက်းဇူးမ်ားကို မျမင္ေတြ႔ရ ပါ။ 

ထုိ႔ေၾကာင့္ ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းက႑ ျပဳျပင္ေျပာင္း လဲ 

ေရးသည္  Mockus ၏ ဒုတိယအၾကိမ္ ျမိဳ႕ေတာ္ 

ဝန္အျဖစ ္ တာဝန္ထမ္းေဆာင္ရာတြင္ အဓိက 

ပန္းတုိင္ျဖစပ္ါသည္။  

“Copernican Revolution” ဟု တင္စားေသာ 

ႏိုင္ငံသားမ်ားႏွင့္ ႏုိင္ငံ့ဝနထ္မ္းမ်ား အျပန္အလွန္ 

ဆက္သြယ္မႈရွိေသာ နည္းလမ္း ျဖင့္ ထိေရာက္ 

စြာ ေဆာင္ရြက္မည္ဟု Mockus စိတ္ကူးထား 

ပါသည္။ ထိုကဲ့သို႔ ၾကိဳးပမ္းမႈကို ဝန္ထမ္းမ်ား၏ 

အၾကီးအကဲႏွင့္ အလားသ႑ာန္တူေသာ ၎၏ 

အေထြေထြအတြင္းေရးမွူး Liliana Caballero 

အား ယုံၾကည္စြာ ေဆာင္ရြက္ေစပါသည္။ 

Cabellero  က ဗဟိုဝါဒအျဖစ္ “လူထုက အခြင့္ 

ထူးရခ်င္လုိ႔၊ သူတို႔ရဲ႕အခြင့္အေရးေတြ ေတာင္း 

ဆုိဖုိ႔ ျပည္နယ္ကို ဝန္းရံပတ္ေနတာ မဟုတ္ဘဲ၊ 

အုပ္ခ်ဳပ္ေရးကသာ လူထုကုိ ဝန္းရံရမွာျဖစ္တယ္။ 

လူထုက ဗဟိုက ေနရမာွျဖစ္တယ္” ဟု ေျပာ 

ၾကားခဲ့ပါသည္။ ေရွ႕ေနတစ္ေယာက္ျဖစခဲ့္ဖူးသူ 

Caballero သည္ Mockus ၏ အေထြေထြ 

အတြင္းေရးမွူးအျဖစ ္ အမ်ိဳးသားတကၠသုိလ္တြင္ 

တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခဲ့ဖူးပါသည္။ သူသည္  အဖြဲ႔ 

အစည္းဆိုင္ရာ စီမံခန္႔ခြဲျခင္း၏ ရႈပ္ေထြးမႈမ်ား 

အေၾကာင္းကုိ သိလိုစိတ္ထက္သန္၍ ႏုိင္ငံသား 

မ်ားအတြက္ ဝန္ေဆာငမ္ႈ ခရုိင္အတြင္းေရးမွူး 

ရံုးကုိ သူ၏ ရံုးေအာက္တြင္ ထားရွိ၍ ေဆာင္ရြက္ 

ခဲ့ပါသည္။ 

Caballero မွ စီမံခန္႔ခြဲမႈေရးရာ စည္းရံုးမႈကုိ ျပဳ 

လုပ္ခဲ့ပါသည္။ “အဖြဲ႔အစညး္နဲ႔ စီမံခန္႔ခြမဲႈအေပၚ 

မွာ လူထုက ယုံၾကည္မႈျပနရ္ွိလာေအာင္ ျပဳလုပ ္

တယ္” ဟု ေျပာၾကားပါသည္။ သို႔ေသာ္ ယင္း 

စည္းရံုးမႈသည္ အစပုိင္းတြင ္ အေသးစိတ္ စီမံ 

ေရးဆြဲထားျခင္း မရွိပါ။ Caballero သည္ ၎၏ 

ဦးတည္ေျပာၾကားခ်က္ႏွင့္ မဟာဗ်ဴဟာ အစီအ 

စဥ္မ်ား အေရးနိမ့္ေၾကာင္း ဝန္ခံခဲပ့ါသည္။ သူ 

သည္ မညသ္ည့္အရာကုိ စတင္ေဆာင္ရြက ္

မည္ကို သိေသာ္လည္း မည္သို႔ ေဆာင္ရြက္ရ 

မည္ကို မသိပါ။ အဆုံးတြင ္ “စမ္းသပ္တာနဲ႔ 

အမ်ားေတြ - ဒါေပမယ့္ ေနာက္ဆံုးပန္းတုိင္က 

ရွင္းတယ္ - အစုိးရအုပ္ခ်ဳပ္ေရးကုိ ထိေရာက္မႈ 

ရွိရန ္ ႏွင့္ ဆန္းသစ္ရန္၊ အုပ္ခ်ဳပေ္ရးပံုစံကို 

ျပန္လည္တည္ေဆာက္ရန္၊ ျပညသူ္႔ဝန္ေဆာင္မႈ 

မ်ားကို အစဥ္တက်ရွိေစရန္” ဟု ျပဳျပငေ္ျပာင္း 

လဲေရး၏ တိုးတက္မႈကို ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။  

ဌာနတြင္းသင္တန္းပုိ႔ခ်ျခင္း 

Caballero သည္ Bagota ျမိဳ႕၏ ျပည္သူ႔ဝန ္

ေဆာင္မႈ လုပ္ငနး္မ်ား ထိေရာက္စြာႏွင့္ တီထြင္ 

ဆန္းသစ္စြာ ေဆာင္ရြက္ရန္ ခရုိင္မ်ားတြင ္
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အတြင္းေရးမွူးရံုး၊ ဌာနခြဲ၊ ျပည္သူပုိင္ ကုမၸဏီ 

ေပါင္း ၆၄ ခုကို သတ္မွတ္ခဲ့ျပီး ၎တို႔တြင္ 

ရွိေသာ ႏုိငင္ံ့ဝန္ထမ္းမ်ားႏွင့္ တိုက္ရုိက္ဆက္ 

သြယ္ခဲ့ပါသည္။ သူသည္ ႏိုင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားႏွင့္ 

ဖြဲ႔စည္းထားေသာ အဖြဲ႔အား “ကန္႔လန္႔ျဖတ္အဖြဲ႔ 

မ်ား” ဟု အမည္ေပးခဲ့ပါသည္။ မတူညီေသာရံုး 

မ်ား၊ မတူညီေသာ အလုပ္အကုိင္အမည္ 

မ်ားရွိေသာ ႏုိင္ငံ့ဝနထ္မ္းမ်ားျဖစ္ေသာ္လည္း 

ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈ လုပ္ငနး္ကို အတူတကြ 

လုပ္ေဆာင္ၾကပါသည္။ 

ယင္းအဖြဲ႔မ်ားတြင္ အဖြဲ႔ဝငမ္်ားသည္ “အေကာင္း 

ဆံုး အေလ့အထကုိ သတ္မွတ္ျပီး ကန္႔လန္႔ 

ျဖတ္ျဖစ္ရန ္ ဆုိတဲ့အခ်က္ကို မတူညီတဲ ့ ရံုး 

ေတြမွာ က်င့္သံုးဖို႔။ ခင္ဗ်ားက လူထုအတြက္ 

မေက်နပခ္်က္ေတြ ေျပာဖို႔၊ တူတဲ့ဘာသာစကား 

ေျပာဖုိ႔ ေနရာေပးထားတာျဖစ္တယ္။” ဟု  

Caballero က ေျပာၾကားပါသည္။ အစုိးရ 

အုပ္ခ်ဳပ္ေရး အဆင့္ဆင့္ရွိ ေရွ႕ေနမ်ား၊ ဆက္ 

သြယ္ေရးကၽြမး္က်င္၊ လူ႔စြမ္းအား အရင္း အျမစ္ 

စီမံခန္႔ခြဲေရး မန္ေနဂ်ာမ်ား ႏွင့္ စာရငး္ကိုင္ 

ကဲ့သုိ႔ေသာ အျခားကၽြမ္းက်င္ပုဂၢိဳလ္မ်ား ျခံဳငံုေစ 

ရန ္ယင္းပံုစကုိံ ခ်ဲ႕ထြင္ခဲပ့ါသည္။ 

Caballero သည္ ကန္႔လန္႔ျဖတ္ ဟူေသာ အသံုး 

အႏႈန္းကို အေကာင္းဆုံး အေလ့အက်င့္ကုိ 

တေျပးညီ က်င့္သံုးရန္သာမက အရည္အခ်င္း 

ျမွင့္တင္ရန္အတြက္လည္း အသုံးျပဳခဲ့ျခင္း ျဖစပ္ါ 

သည္။ မတူညေီသာ ဌာနမ်ားမွ ဝန္ထမ္းမ်ားကုိ 

စုစည္းထားေသာေၾကာင့္ ဌာနမွ အလိုအပ္ဆံုး 

သင္တန္းအမ်ိဳးအစားကုိ သတ္မွတ္ရာတြင္ လြယ္ 

ကူပါသည္။ ထို႔ေၾကာင့္ ကုန္က်စရိတ္သက္သာ၍ 

ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းမ်ားကုိ ျပန္လည္သံုးသပ္ 

ရာတြင္ ေႏွာင့္ေႏွးၾကန္႔ၾကာမႈ မရွိဘဲ ေဆာင္ရြက္ 

ႏုိင္ပါသည္။ 

ယင္းအသုံးအႏႈန္းျဖင့္ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္စြမ္းနည္းပါး 

ေသာ ဝန္ထမ္းမ်ားအတြက္ လိုအပ္ခ်က္မ်ားကို 

သတ္မွတ္ေသာ္လည္း အေျဖအတြက္ တစ္ပါ 

တည္း ကတိကဝတ္ျပဳပါသည္။ Caballero တြင္ 

သင္တန္း အစီအစဥ္မ်ားအတြက္ ရံပံုေငြ မရွိပါ။ 

ထို႔ေၾကာင့္ သူသည္ အဖြဲ႔တစ္ဖြဲ႔စီအတြက္ 

အေတာ္ဆုံး အဖြဲ႔ဝင္မ်ားကုိ သတ္မွတ္ခဲ့ျပီး ၎ 

တို႔ကုိ အဖြဲ႔ဝငမ္်ား တုိးတက္ေရးအတြက္ တာဝန္ 

ခ်ထားခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမိဳ႕၏ ျပန္႔က်ဲေနေသာ 

ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းအလုပ္အကိုင္မ်ား၌ တစ္ခုျခင္းစ ီ

တြင္ အမွန္တကယ္ ကၽြမ္းက်င္ေသာ ဝန္ထမ္း 

မ်ား ရွိပါသည္။ ကန္႔လန္႔ျဖတ္အဖြဲ႔မွ ယင္းကၽြမ္း 

က်င္သူမ်ားကို အျခားဝန္ထမ္းမ်ားအား ကူညီေပး 

ရန္ ေဆာင္က်ဥ္းလာပါသည္။ Caballero ကဲ့သုိ႔ 

အကန္႔အသတ္ရွိေသာ အရင္းအျမစ္မ်ားျဖင့္ 

အလုပ္လုပ္ေနရေသာ ဝန္ထမ္းအတြက္ ယင္းကဲ့ 

သို႔ေသာ ေငြကုန္က်မရွိေသာ သင္တန္းသည္ 

ဘုရားသခင္မွ ေစလႊတ္ေသာ သင္တန္းကဲ့သို႔ 

ခံစားရပါသည။္ ထုိ႔အျပင္ ယင္းကဲ့သုိ႔ ဌာနတြင္း 

သင္တန္းသည္ ျပငပ္မ ွ သင္တန္းဆရာမ်ား 

ငွားရမ္းစရာမလိုသည့္အတြက္ ကုန္က်စရိတ္ 

သက္သာသည့္အျပင္ ပုိ၍ ထိေရာက္ေၾကာင္း 

လည္း Caballero မွ ေတြ႔ရွိခဲပ့ါသည္။ Bagota 

ျမိဳ႕တြင ္ တာဝန္ထမ္းေဆာင္ေနေသာ ဝန္ထမ္း 

မ်ားက အခက္ခဲတစ္ခုစတီုိင္း၏ အဟန္႔အတား 
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မ်ား၊ နည္းပညာပိုင္းဆိုင္ရာ လိုအပ္ခ်က ္ တို႔ကို 

သိျမင္ၾကပါသည္။ ျမိဳ႕ေတာ္အစိုးရအတြင္း၌ 

မည္သုိ႔ေဆာင္ရြက္ရမည္ကိုလည္း သိရွိၾကပါ 

သည္။ 

ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားအား ဌာနတစ္ခုမ ွတစ္ခုအၾကား 

ေဆာင္ရြက္ရသည္မွာ မလြယ္ကူေၾကာင္း သိရွိ 

ေစပါသည္။ အထူးသျဖင့္ ရာထူးၾကီးေသာ 

ဝန္ထမ္းမ်ားအၾကားတြင္ ကန္႔လန္႔ျဖတ္အဖြဲ႔မ်ား 

သည ္ ဝနထ္မ္းတို႔၏ ပံုမွန္လုပ္ေဆာင္ရမည့္ 

တာဝန္မ်ားကို အေႏွာင့္အယွက္ ျဖစ္ေစသည္ဟု 

ျမင္ၾကပါသည္။ ယင္းအဖြဲ႔မ်ားသည္ ထုိစဥ္အခ်ိန ္

အထိ ၾကားေပါက္ဖြ႔ဲစည္းထားေသာ အဖြဲ႔အေန 

ျဖင့္သာ ရွိေနပါေသးသည္။ ဌာနအၾကီးအကဲမ်ား 

သည္ ၎တို႔၏ ဝန္ထမ္းမ်ားအား ကန္႔လန္႔ျဖတ္ 

အဖြဲ႔မ်ားအတြက္ အခ်ိန္ေပး ေဆာင္ရြက္ျခင္း 

တားျမစ္ထားၾကသည္။ သို႔မဟုတ္ ၎တို႔သည္ 

ႏႈတ္ခမ္းဖ်ားႏွင့္သာ အလုပ္လုပ္ၾကျပီး အျခားဝန္ 

ထမ္းမ်ားကို တာဝန္ေပးသည္ကလည္း ျဖစ္ႏိုင္ပါ 

သည္။ 

ယင္းကဲ့သုိ႔ ေျပာင္းလဲျခင္းသည္ တေျဖးေျဖး 

ေျပာင္းလဲေသာ လုပ္ငန္းစဥ္ျဖစ္ေသာ္လည္း 

အလုပ္ ျဖစ္ေၾကာင္း Caballero မွ ေျပာၾကားပါ 

သည္။ ပထမႏွစ္ အဆုံးပုိင္းတြင ္ ယင္းျပဳျပင္ 

ေျပာင္းလဲမႈအတြက္ ၾကိဳးပမ္းအားထုတ္မႈေၾကာင့္ 

ျမိဳ႕ေတာ္ခရစၥမတ္ပြဲသို႔ ေထာင္ေပါင္းမ်ားစြာေသာ 

ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားး တက္ေရာက္ၾကျပီး ၎တို႔၏ 

အလုပ္ရည္မွန္းခ်က္မ်ား (အစုိးရညႊန္ၾကားခ်က္၊ 

ဘ႑ာေရး၊ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ စသည္)ကုိ အက်ီ 

ၤမ်ာအေပၚတြင ္ အေရာင္မ်ားျဖင့္ ေဖာ္ျပခဲ့ၾက 

သည္။ တူညီေသာအက်ီ ၤအေရာင္ဝတ္ထားေသာ 

မတူညီေသာ အဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ မတူညီေသာ 

အလုပ္အကိုင္အဆင့္မ်ားမွ ႏုိင္ငံ့ဝနထ္မ္းမ်ား 

ေတြ႔ဆုံၾကပါသည္။ ၎အေတြ႔အၾကံဳသည္ ႏုိင္ငံ ့

ဝန္ထမ္းမ်ားအား စုေပါင္းေဆာင္ရြက္ျခင္း အေပၚ 

ဝမ္းေျမာက္ေစ၍ ရဲေဘာ္ရဲဘက္စိတ္ထား လည္း 

ရွိလာေစပါသည္ ဟု Caballero က ေျပာ 

ၾကားပါသည္။ 

အစုိးရ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးပံုစံ ေျပာင္းလဲျခင္း 

Caballero ၏ ဒုတိယ အေလးထားသည့္ ျပဳျပင္ 

ေျပာင္းလဲမႈမွာ စီမံခန္႔ခြဲေရး ၏ လူထုႏွင့္ဆက္ဆံ 

ရသည့္ ရံုးမ်ားတြင္ရွိေသာ ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားအား 

လူထုႏွင့္ အျပန္အလွန္ဆက္ဆံ ေဆာင္ရြက္ေစ 

သည့္ နည္းလမ္းျဖင့္ ျပနလ္ည္အေလ့အထရွိေစ 

ရန္ ေဆာင္ရြက္ျခင္းျဖစ္သည္။ “ျပည္သလူူထုက 

မေကာင္းတဲ့ ဝန္ေဆာငမ္ႈကုိ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ 

မရွိတာနဲ႔ တစ္တန္းတည္းထားတယ္” ဟု 

Caballero က Bagota ျမိဳ႕၏ အေျခအေနကုိ 

ေျပာၾကားပါသည္။ “အဲဒီလိုက အားလုံးအတြက္ 

ျဖစ္တာပါ” “ကၽြန္မတို႔ အစုိးရရံုးကုိ သြားရင္၊ လုပ ္

ေဆာင္ေနတာေတြက ကၽြန္မတို႔ကုိ ခက္ခဲေစမယ္ 

ဆိုရင္၊ ကၽြန္မတို႔ကုိ စာရြက္စာတမ္းေတြ ပုိျဖည့္ 

ခုိင္းမယ္ ဆိုရင္၊ အဲဒီဝန္ထမ္းက လာဘ္ထိုးဖုိ႔ 

ေျပာမယ္လို႔ ယူဆရတယ”္ ဟု ေျပာၾကားပါ 

သည္။ အရည္အေသြးညံ့ဖ်င္းေသာ ျပည္သူ႔ဝန္ 

ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းသည္ ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားက 

အဂတိလိုက္စား၍ ႏိုင္ငံသားမ်ားကိုလည္း ယင္း 

အဂတိလိုက္စားမႈတြင ္ ပါဝငရ္န ္ တုိက္တြန္းေစပါ 

သည္။  
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ထုိ႔ေၾကာင့္ Bagota ျမိဳ႕၏ ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းမ်ားသည္ 

ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းအေပၚ တန္ဖုိးထား 

ေဆာင္ရြက္သကဲ့သုိ႔ ဂဏ္ုသိကၡာရွိမႈကုိလည္း 

တန္ဖိုးထားရန္ အေရးၾကီးပါသည္။ “ျပည္နယ္ 

အုပ္ခ်ဳပ္မႈအဆင့္ေတြမွာ လူထုကအာရံုရွိတဲ့သူကုိ 

အျပစ္သားလို႔ျမင္ၾကတယ္။ ဘာလို႔လဲဆိုေတာ့ 

ခင္ဗ်ားက သာမာန္စားပြဲမွာထိုင္မယ္၊ ေကာ္ဖီ 

ေသာက္ဖုိ႔ အခ်ိန္ရွိမယ္၊ ေရအိမ္သြားမယ္၊ 

ခင္ဗ်ားရဲ႕ကေလးေတြဆီ ဖုန္းေခၚမယ္” ဟု 

Caballero က ေျပာၾကားပါသည္။ Callabero  

က လူထုႏွင့္ထိေတြ႔ေနရေသာ ရံုးမ်ားတြင္ 

တာဝန္ထမ္းေဆာင္ေနေသာ ဝန္ထမး္မ်ားကို ဆြဲ 

ေဆာင္ထိန္းသိမ္းထားျခင္းထက္၊ အလွည့္က် 

တာဝန္ေပးလွ်င ္အဓိပၸာယ္ပုိမုိ ရွိမညျ္ဖစသ္ည္ဟု 

ယူဆပါသည္။ ၎ရံုးမ်ားတြင္ တာဝန္ထမ္း 

ေဆာင္မည့္ သူမ်ားကုိ ပင္ကိုစရုိက္ႏွင့္ ပတ္ 

သက္၍ စစေ္ဆးမႈမ်ားျပဳလုပ္ခဲ့ျပီး အလုပ္ႏွင့္ 

ကုိက္ညီမႈမရွိေသာ သူမ်ားကုိ ဖယ္ရွားခဲ့ပါသည္။ 

ယင္းကဲ့သုိ႔ျပဳလုပ္ျခင္းသည္လူထုအာရံုရွိသူမ်ား

ကုိ ဖယ္ရွားလိုက္ျပီး ၎တို႔၏ေနရာမ်ားတြင္ 

အျခားဝန္ထမ္းမ်ားကုိ အစားထိုး ခန္႔အပ္လိုက္ 

ျခင္းသာ ျဖစ္သည္။  Bagota ျမိဳ႕ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးပံုစံ 

မွာ ေနာက္ထပ္အခက္အခဲ ျဖစ္ေၾကာင္း 

Caballero က ျမင္ပါသည္။  

Caballero က စကားလုံးအသုံးအႏႈန္းမ်ားအေပၚ 

တြင္ သတိျပဳရျခင္းမွာ လူတစ္ေယာက္သည္ 

စကားလုံးအခ်ိဳ႕ကို တစ္ေန႔အတြင္း ၾကိမ္ေရတစ ္

ရာေလာက္ ေျပာဆုိေနပါက ယင္းစကားလံုး 

မ်ားသည္ အလုပ္အေပၚ အက်ိဳးသက္ေရာက္မႈ 

မရွိေသာေၾကာင့္ ျဖစ္ပါသည။္ ဥပမာ - 

Caballero သည္ ႏုိင္ငံ့ဝနထ္မ္းမ်ားအား 

funcionarios ဟု ေခၚဆိုျခင္းကုိ တားျမစ္ပါ 

သည္။ ယင္းစကားလံုးသည္ သတ္မွတ္ထား 

ေသာ အလုပ္အတြက္သာ တာဝန္ရွိသည္ဟု 

အဓိပၸာယ္ရေသာေၾကာင့္ ျဖစ္သည္။ စီမခံန္႔ခြေဲရး 

ဝန္ထမ္းမ်ားသည္ servidores publicos ဟု 

သုံးႏႈန္းရမည္ဟု သူ၏ ဝန္ထမ္းမ်ားအား ညႊန ္

ၾကားပါသည္။ ယင္းစကားလုံးသည္ မညသ္ည့္အ 

ေျခအေနတြငမ္ဆို လူထုအား ဝန္ေဆာင္မႈ 

ေပးရမည ္ဟု အဓိပၸာယ္ရပါသည္။ အလားတူပင္ 

သူသည္ “တိုင္စာမ်ားကုိ ေျဖရွင္းျခင္း” ကိုလည္း 

“တိုင္စာမ်ားအတြက္ အေျဖရွာျခင္း” ဟူေသာ 

စကားရပ္ကုိ ရံုးမ်ားတြင္ အသုံးျပဳေစခဲ့ပါသည္။ 

Caballero သည္ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးေကာင္းမြနစ္ြာ 

အလုပ္လုပ္ပါက ေအာင္ျမင္မႈရႏိုင္သည္ဟု 

ယုံၾကည္သူျဖစ္သည္။  

“ႏိုင္ငံ့ဝန္ထမ္းဆုိတာ အစုိးရက လူထုကုိ 

ေဖာက္သည္၊ ဒါမွမဟုတ္ သုံးစြဲသူမ်ား လို႔ 

မျမငရ္ဘူး။ ႏိုင္ငံသားမ်ားအျဖစ္ ျမင္ရပါမယ္” ဟု 

Caballero က ၎ဝန္ထမ္းမ်ားအား ေျပာၾကားပါ 

သည္။ သူသည္ “ေဖာက္သည္” ဆိုေသာ စကား 

လုံးကို ပယ္ဖ်က္ပါသည္။ ယင္းသို႔ညႊန္းဆိုျခင္း 

သည္ မွားသည္ဟု သူက ျမင္ပါသည္။ ေဖာက္ 

သည္ ဆိုသည္မွာ ဝန္ေဆာင္မႈရရန ္ တစ္ေနရာ 

ရာသုိ႔ သြားမယ္ျဖစ္ျပီး ဝနေ္ဆာင္မႈသည္ စံႏႈန္း 

ႏွင့္ ကုိက္ညီမႈမရွပိါက ေပးေခ်မႈကိ ု ဆိုင္းငံ့ထား 

တတ္ပါသည္။ သို႔ေသာ္ လူထုမွာ ထိုသုိ႔ 

မဟုတ္ပါ။ အစုိးရဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္း အမ်ားစ ု
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ကို အခြန္ေပးေဆာင္ျခင္းအားျဖင့္ ဝန္ေဆာင္မႈအ 

တြက ္ ၾကိဳတင္ ေပးထားၾကရပါသည္။ ဝနေ္ဆာင္ 

မႈမေကာင္းလွ်င္လည္း အျခားသြားစရာ မရွိပါ။ 

Caballero က ႏုိင္ငံ့ဝန္ထမ္းအားလံုးကုိ ၎တို႔၏ 

လစာကုိ ေန႔စဥ္တြက္ၾကည့္ေစ၍ “ဒီေငြေတြကိ ု

ရဖုိ႔သင့္ရဲ႕လား” ဟု ေမးခြန္းထုတ္ေစပါသည္။  

ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းမ်ားကို အလွမ္းမီေစရန ္
ေနရာခ်ထားျခင္း 

Caballero ႏိုင္ငံ့ဝန္ထမ္းက႑အား ပြင့္လင္းျမင္ 
သာမႈရိွ၍ လူထုမွ အလွမ္းမေီစလုိပါသည္။ ၁၉၉၁ 
ခုႏွစ္ အစပုိင္း၌ Bagota ျမိဳ႕ေတာ္ အစုိးရ 
အဖြဲ႔သည္ Centros de Atención Distrital 
Especializados (CADEs, or District 
Specialized Attention Centers) ကုိ ဖြဲ႔စည္း 
ခဲ့ပါသည္။ ခရုိင္အဆင့္ ဌာနေျခာက္ခုအား တစ္ 
ေနရာတည္းတြင္ စုစည္း၍ ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈ 
လုပ္ငန္းမ်ားကို ေဆာင္ရြက္ေစပါသည္။ ယင္းသုိ႔ 
ဌာနေပါင္းစံု ဖြဲ႔စည္းျခင္းသည့္ သင့္ေတာ္ေသာ္ 
လည္း CADE သည္ ေကာင္းစြာ ေဆာင္ရြက္ 
ႏုိင္ျခင္း မရွိပါ။ “ကၽြန္မတို႔သြားတဲ့အခ်ိန္မွာ ေစာင့္ 
ရတဲ့အခ်ိန္ကို တိုင္းတာလို႔ေတာင္ မရဘူး … 
အဆိုးဆုံးကေတာ့ အဲဒီဝန္ေဆာင္မႈေတြကုိ အ 
သံုးျပဳသူေတြက လူမူစီးပြားအေျခအေန အနိမ့္ 
ဆံုးအဆင့္က လူထုျဖစ္တယ္။ CADE အဖြဲ႔ 
ေတြဆီကုိ သြားဖုိ႔ သူတို႔ရဲ႕အလုပ္ေတြကုိ 
တစ္ေန႔တာ ဖ်က္ျပီး သြားရတယ္” ဟု Caballero 
က ေျပာၾကားပါသည္။ ထိေရာက္မႈမရွိေသာ 
ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းသည္ Bagota  ျမိဳ ႕ 
၏ ႏုိင္ငံသားမ်ားအား ခက္ခေဲစပါသည္။ ခ်မ္းသာ 
သူမ်ားသည္ ၾကားခံပုဂၢိဳလ္မ်ားကို ေငြေပး၍ 
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးႏွင့္ ခ်ိတ္ဆက္ကာ ေဆာင္ရြက္ၾကပါ 
သည္။ 

Caballero သည္ CADE ၏ ရက္သတၱပတ္ 
အတြင္း အလုပ္လုပ္သည့္အခ်ိန္ကို တုိုးျမွင့္လိုက္ 
သည့္အတြက္ ျပည္သူမ်ားသည္ ၎တို႔အလုပ္အ 
ခ်ိန္ကို ဖ်က္ရနမ္လုိအပ္ေတာ့ပါ။ CADE သို႔သြား 
ေသာသူ အမ်ားစုမွာ ကားရပ္နားခ ဒဏ္ေၾကး၊ 
မီးခေရခ သုိ႔မဟုတ္ အခြန္ေဆာင္ျခင္း ေပးေခ်မႈ 
မ်ားအတြက္ျဖစ္ေၾကာင္း ေတြ႔ရွိခဲ့ပါသည္။ ထုိ႔ 
ေၾကာင့္ RapiCADEs ကုိ ေငြေရတြက္ျခငး္ ကၽြမ္း 
က်င္ေသာ ဝန္ထမ္းမ်ားကို ခန္႔အပ္ျပီး အေသး 
စားရံုးေလးမ်ားကုိ ဖြဲ႔စည္းခဲပ့ါသည္။ RapiCADE 
သည္ လူထုထံမွ ေပးေခ်မႈတစ္မ်ိဳးတညး္အတြက္ 
လုပ္ေဆာင္ပါသည္။ လူထုအေနႏွင့္ ေပးေခ်မႈ 
မ်ား ပိုမုိလြယ္ကူလာသျဖင့္ ျပစ္မႈငယ္မ်ား သိသာ 
စြာ နည္းပါးလာခဲ့ပါသည္။  

Bagota ျမိဳ႕တြင္ RapiCADE အဖြဲ႔မ်ားကို ဖြဲ႔ 
စည္း၍ ေငြေၾကး အလံုအေလာက္မရွိေသာ 
ေၾကာင့္ (အဖြဲ႔ေပါင္း ၃၀ ေက်ာ္ရွိလာသည္) 
Caballero သည္ ပုဂၢလိကဘဏ္မ်ားအား 
ယင္းအဖြဲ႔မ်ား၏ လုပ္ငန္းေဆာင္ရြက္မႈအတြက္ 
တာဝန္ယူေပးရန ္ တိုက္တြန္းခဲ့ပါသည္။ သူသည္ 
ဘဏ္မ်ား၌ ေျပစာမ်ားကုိ ႏွစ္လၾကာသည္အထိ 
ထားရွိႏုိင္ရန ္ အခြင့္ျပဳထားခဲ့ပါသည္။ မၾကာမီ 
တြင္ လူအမ်ားအျပားသည္ ၎ကိစၥရပ္မ်ားတြင္ 
အခ်ိန္အနည္းငယ္သာေပးရေသာေၾကာင့္ အိမ္ 
တြင္လည္းေကာင္း အလုပ္ခြင္တြင ္ လည္း 
ေကာင္း အခ်ိန္ ပုိေပးႏုိင္လာပါသည္။ Caballero 
၏ တာဝန္ကုန္ဆံုးခ်ိန္တြင္ ေျပစာမ်ားအတြက္ 
ေပးေခ်ရမႈသည္ ယခင္က တစ္နာရီခြဲၾကာခဲ့သည့္ 
အေျခအေနမ ွငါးမိနစ္သာ ၾကာေတာ့သည္။ 

Caballero ထူေထာင္ခဲ့ေသာ RapiCADE သည္ 
အေသးစားဝန္ေဆာင္မႈျဖစ္ေသာ္လည္း 
SuperCADE မွာ ထိုကဲ့သို႔ မဟုတ္ပါ။ 
SuperCADE တစ္ခုျခင္းစသီည္ အစိုးရဝန္ေဆာင္ 
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မႈလုပ္ငန္းမ်ားကို ေဆာင္ရြက္သည့္ ဗဟိုရံုးျဖစ္ပါ 
သည္။ Bagota ျမိဳ႕အုပ္ခ်ဳပ္ေရးဝန္ထမ္းမ်ားႏွင့္ 
ျပည္သူလူထုမွ လုိခ်င္ေသာ တစ္ေနရာတည္း 
တြင္ ကိစၥရပမ္်ားအားလုံး ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ေသာ 
ေနရာျဖစပ္ါသည္။ SuperCADE တြင ္ ပထမဆံုး 
အၾကိမ္၌ Bagota ျမိဳ႕ႏွင့္ ႏုိင္ငံေတာ္အဆင့္ 
အစိုးရဌာနမွ တာဝန္ရွိသူမ်ား ပါဝင္ပါသည္။ 
Callabero သည္ နုိင္ငံေတာ္အဆင့္အဖြဲ႔အစည္း 
မ်ားအတြက္ အသုံးစရိတ္ကို  ျမိဳ႕ေတာ္၏ အဖြဲ႔ 
အစည္း၏ ကုန္က်စရိတ္မ ွ ခုႏိွမ္ခဲ့ပါသည။္ ယင္း 
ကဲ့သုိ႔ ကုန္က်စရိတ္ ေဝမွ်သုံးစဲြျခင္း၏ အက်ိဳး 
ေက်းဇူးမ်ား ရရွိျပီးျဖစ္ပါသည္။ SuperCADE ကို 
ယခင္က သိကၡာမရွိေသာေနရာ အျဖစ္ ေခၚဆိုခဲ့ 
ေသာ ခရုိင္စီမံခန္႔ခြဲေရးရံးုအတြင္း ထားရွိခဲ့ပါ 
သည္။ 

၂၀၀၉ ခုႏွစ္ ေႏွာင္းပုိင္းတြင္ Bagota ျမိဳ႕၌ 
SuperCADE အဖြဲ႔ ေျခာက္ဖြဲ႔ရွိလာခဲ့ပါသည္။ ၎ 
ရံုးမ်ားကို အမ်ားျပည္သူအတြက္ လြယကူ္ေစရန္ 
မ်ားေသာအားျဖင့္ ကားမွတ္တိုင္မ်ားႏွင့္ ေဘး 
ခ်င္းကပ္တြင ္ ထားရွိခဲ့ပါသည္။ Bagota ျမိဳ႕၏ 
ေျမာက္ဘက္ Suba ရွိ SuperCADE ကို 
စည္ပင္သာယာအဖြ႔ဲ ၃၅ ဖြဲ႔ ႏွင့္ အစုိးရတာဝန္ခံ 
မ်ားျဖင့္ ေလယာဥ္ရံုအတြင္းတြင္ တည္ေဆာက္ 
ထားပါသည္။ ယင္းခန္းမသည္ ပြင့္လင္းစြာျဖင့္ 
ေလေကာင္းေလသန္႔လဲရရွိျပီး supermarket 
တစ္ခုႏွင့္ပင ္ ဆင္တူပါသည္။ ယင္းခန္းမထဲတြင္ 
ျမင္သာထင္သာရွိေစရန ္ စားပြဲခုံမ်ားမရိွပါ။ 
ခန္းမ၏ ဝင္ေပါက္တြင ္ ဘဏ္ႏွစ္ခုမွ Super 
CADE အတြက္ ေပးေခ်မႈမ်ားကို ေကာက္ 
ခံပါသည္။ ဝန္ထမ္းသို႔မဟုတ္ ႏိုင္ငသံားတုိင္း 
သည ္ ခန္းမတြင္း လုပ္ေဆာင္မႈမ်ားကို ၾကည့္ရႈ 

ႏုိင္ပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ၾကည့္ရႈေနေသာ ျပည္သူ 
မ်ားသည္ ေပးေခ်မႈတိုင္းအတြက္ ေကာင္တာ 
မ်ားတြင္ ေဆာင္ရြက္ေနမႈမ်ားအားလုံးကုိ ေတြ႔ရိွ 
ေနရပါသည္။ ဝန္ေဆာင္မႈႏွင့္ ေပးေခ်မႈတုိ႔သည္ 
ေဆာင္ရြက္ရပံုျခင္း မတူညီပါ။ ယင္းလုပ္ငန္း 
စဥ္မ်ားတြင္ ႏုိင္ငံသားတိုင္းသည္ မတူညီေသာ 
ေဒသ၊ မတူညီေသာ ဝန္ထမ္းမ်ားႏွင့္ ဆက္ဆံရပါ 
သည္။  

Caballero ၏ ယခင္အလုပ္မွ မန္ေနဂ်ာျဖစ္သူ 
သည္ ယင္းလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ တာဝန္ခံျဖစ္ပါ 
သည္။ ေန႔စဥ ္  SuperCADE မွ လုပ္သားမ်ားကုိ 
ျမိဳ႕ေတာ္အဆင့္ျဖစေ္စ၊ ႏုိင္ငေံတာ္အဆင့္ အဖြဲ႔အ 
စည္းမ်ားမွ ျဖစ္ေစ ၾကီးၾကပ္ရပါသည္။ မန္ေနဂ်ာ 
သည္ အလုပ္ခ်ိနန္ာရီ၊ ဝနထ္မ္းမ်ားအဝတ္အစား 
ႏွင့္ ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္း လုံျခံဳေရးရဲမ်ား ကုိ 
သတ္မွတ္ႏုိင္ပါသည္။ မန္ေနဂ်ာသည္ Super 
CADE ဝနေ္ဆာင္မႈတစ္ခုစီတိုင္း၏ ၾကာခ်ိန္ကုိ 
လစဥ္တိုင္းတာရျပီး ျပႆနာမ်ားကို ေဖာ္ထုတ္ရ 
ပါသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ အစုိးရဌာနမွ တာဝန္ရွိသူ 
မ်ားသည္ ဝန္ေဆာင္မႈ၏ တူညီေသာစံႏႈန္းျဖင့္ 
ေဆာင္ရြက္ၾကပါသည္။  

ႏုိင္ငံေတာ္အဆင့္ႏွင့္ ျမိဳ႕ေတာ္အဆင့္ အဖြဲ႔အ 
စည္းမ်ားသည္ Caballero ၏ SuperCADE တြင္ 
၎တို႔အတြက္ ေျပစာမ်ား ပိုမုိရရိွႏုိင္၍ ေပါင္း 
စည္းျခင္းအားျဖင့္ ရံုးသံုးစရိတ္ ေလွ်ာ့ခ်ႏုိင ္
ေသာေၾကာင့္ ၎တုိ႔၏ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား ထည့္ 
သြင္းခ်င္ၾကပါသည။္ ႏုိင္ငသံားမ်ားသည္ ယင္း 
စနစ၏္ အက်ိဳးေက်းဇူးအေနႏွင့္ “တစ္လုံးထဲ 
ေျပာရရင္ - ေလးစားမႈ” ကုိ ရရွိခဲသ့ည္ဟု 
Caballero ကေျပာၾကား ပါသည္။ 

ရလဒ္ကို အကဲျဖတ္ျခငး္ 

Castro တာဝန္ယူျပီး ဆယ္ႏွစ္အၾကာတြင္ Bagota  ျမိဳ႕အစုိးရအဖြဲ႔၏အေျခအေနသည္ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္ 
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အေျခအေနႏွင့္ လုံးဝကြဲျပားခဲ့ပါသည္။ ကံအားေလ်ာ္စြာ ၁၉၉၁ ခုႏွစ ္ဖြဲ႔စည္းပု ံအေျခခံဥပေဒတြင္ Castro 
သည္ organic-law အခ်က္အလက္မ်ားကို ထည့္သြင္းႏုိင္ခဲေ့သာေၾကာင့္ ၎၏ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈ 
ေဆာင္ရြက္ရန္ ခုခံရပ္တည္မႈသည္ မလြယ္ကူပါ။ Castro ၎၏ ႏုိင္ငံေရး တတ္ကၽြမ္းမႈမ်ားျဖင့္ 
ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ရံုး ႏွင့္ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီအၾကား အာဏာဘက္မွ်ေစရန္ ခခုံေဆာင္ရြက္ခဲပ့ါသည္။ ယင္းသုိ႔ 
ျပဳလုပ္ခဲ့သည့္အတြက္ေၾကာင့္ ၎၏ ႏုိငင္ံေရးလုပ္ေဆာင္မႈမ်ားကို ထိခုိက္ခဲ့ပါသည္။ သူသည္ Mockus 
အား ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စကိုီ တင္းက်ပ္စြာ ကိုင္တြယ္ရန္ အၾကံျပဳခဲ့ေသာ္လည္း ေနာက္ပုိင္းတြင္ 
အေတာ္အသင့္ နည္းလမ္းျဖင့္သာ ကုိင္တြယ္ရန္ အၾကံျပဳခဲ့ပါသည။္ 

Mockus သည္ ၎တာဝန္ယစူဥ္ကာလအတြင္း ျပည္သူ႔ဝန္ေဆာင္မႈ လုပ္ငန္းမ်ားကို ပုိမုိေကာင္းမြန္ 
လာေစရန္ ဌာနတြင္း အရည္အေသြးျဖည့္ အစီအစဥ္မ်ား ႏွင့္ ျမိဳ ႕ေတာ္ အုပ္ခ်ဳပ္ေရး၏ ပြင့္လင္းျမင္သာ 
မႈရွိေရးအတြက္ အားသြန္ခြန္စုိက္ ေဆာင္ရြက္ခဲပ့ါသည္။ Mockus ႏွင့္ ရင္းႏွီးသူ တခါတရံတြင္ ျမိဳ႕ေတာ္ဝန္ 
အေနႏွင့္ တာဝန္ယူခဲ့သူ Paul Bromberg က “ယူဆခ်ကအ္မွားေပၚ အေျခခထံားတဲ့ အၾကံဥာဏ္နဲ႔ 
စခဲ့တယ္။ ဒါေၾကာင့္ ကၽြနေ္တာ္တုိ႔က ကမာၻေပၚမွာ အဆိုးဆံုး ျမိဳ႕ျဖစ္ခဲ့တယ္။ ေနာက္ထပ္ မွားတဲ့အ 
ၾကံဥာဏ္နဲ႔ပဲ ကၽြန္ေတာ္တို႔က အေကာင္းဆုံးျဖစ္ခဲ့တယ္။ ဝန္ေဆာင္မႈလုပ္ငန္းေတြ တိုးတက္ေကာင္းမြန္လာ 
တာေၾကာင့္ ျဖစ္တယ္”ဟု ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။ 

Castro ႏွင့္ Mockus တို႔သည္ ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီကုိ မူလစိတ္ထားအတိုင္း အတိုက္အခံ လုပ္သင့္သည္ 
ဆုိသည့္အခ်က္သည္ ေမးခြန္းထုတ္စရာတစ္ခုအျဖစ ္ က်န္ရိွေနခဲပ့ါသည္။ Mockus ၏ အစုိးရအဖြဲ႔သည္ 
ျမိဳ႕ေတာ္ေကာင္စီႏွင့္ အတိုက္အခံလုပ္ခဲ့ရျခင္းကို အခ်ိန္မ်ားျပဳန္းတီးခဲ့သည့္အတြက္ ေနာင္တရၾကပါသည။္ 
၎တို႔သည္ ရန္ဘက္မ်ားျဖစ္ခဲ့သည္။ ေကာင္စီဝင္မ်ားက အရအသုံးခန္႔မနွ္းေျခေငြစာရင္း တိုးျမွင့္လာမႈကို 
ခြင့္ျပဳျခင္းမရွိေသာေၾကာင့္ Mockus အုပ္ခ်ဳပ္ေရးအဖြဲ႔သည္ ၎တို႔၏ ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ားကို ကန္႔သတ္ 
ခဲ့ရသည္။ ျမိဳ ႕ေတာ္ေကာင္စီက ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈ အေတာ္မ်ားမ်ားအတြက္ ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ားအေပၚ 
ဥပေဒခြင့္ျပဳခ်က္မေပးေသာေၾကာင့္ ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲမႈမ်ားသည္ ပံုစကံ်နစြာ မရွိပါ။ ထိပ္တုိက္ရင္ဆိုင္မႈမ်ား 
သည္ ေငြကုနေ္ၾကးက်မ်ားပါသည္။ 

ထင္ဟပ္မႈမ်ား  

ေနာက္ဆံုးသုံးသပ္ခ်က္အေနႏွင့္ Castro ႏွင့္ Mockus တို႔သည္ ၎တုိ႔ အမွန္တကယ္ လုပ္ေဆာင္ 

ႏုိင္သည့္ အတိုင္းအတာကုိ ေအာင္ျမင္စြာ ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ျခင္း မရွိခဲ့ပါ။ သမုိင္းေၾကာင္းအရ တည္ျငိမ္မႈ 

မရွိေသာ Bagota ျမိဳ႕တြင္ ေျပာင္းလဲမႈမ်ားသည္ ျဖစ္ရုိးျဖစစ္ဥ္မဟုတ္ပါ။ ၂၀၀၄ ခုႏွစတ္ြင္ တာဝန္ယူခဲ့ေသာ 

အစုိးရ၏ လုပ္ေဆာင္မႈမ်ားသည္ ၁၉၉၂ ခုႏွစ္တြင ္ ရွိေသာ Bagota ျမိဳ႕သူျမိဳ႕သားမ်ားအတြက္ ၾကီးမားပါ 

သည္။ Bagota ျမိဳ႕အား ေျပာင္းလဲမႈသည္ ျမိဳ႕ေတာ္တြငရ္ွိေသာ ကန္႔သတ္မႈမ်ား၏ သက္ဆိုင္ေနပါသည္။ 

ကုိလံဘီယာႏုိင္ငံတြင္ ေရွးအယူအဆျဖစ္ေသာ Sergio Fajardo ၏ အုပ္ခ်ဳပ္မႈေအာက္ရွိ Medellin 

တီထြင္ဆန္းသစ္ေသာ အုပ္ခ်ဳပ္မႈျဖစေ္စေရး အယူအဆသည္ တေက်ာ့ျပန္ေခတ္စားလာခဲ့ပါသည္ (“From 
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Fear to Hope in Colombia: Sergio Fanardo and Medellin, 2004-2007” ကုိ ၾကည့္ပါ)။ 

အပယ္ခံဘဝမွ စံနမူနာျဖစ္လာသည့္ မေမွ် ာ္လင့္ေသာ ေျပာင္းလဲမႈသည္ မည္သုိ႔ဆုိေစ ေတာ္လွန္ေရး 

တစ္ရပ္ ျဖစပ္ါသည္။ 


